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روزنامه صبح ایران

رحمانی فضلی: 

کشور در امنیت کامل به سر می برد

آیت الله محسن غرویان: 

بزرگان برای رسیدن به وحدت قدم به میدان بگذارند

استاندار قم خداحافظی کرد 

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس: 

سخنان ظریف درمورد پولشویی 
یک فرصت برای مقابله با فساد است 

جاده های نا ایمن همچنان قربانی می گیرد

جان به جاده می دهند
* بهبود ایمنی راه ها و نرخ تولید خودرو متعادل نیست 
* پنج هزار و 400 محل حادثه خیز در جاده ها وجود دارد

* رئیس پلیس راه راهورناجا: بهبود راهها بودجه ندارد

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس گفت: سخنان محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه 
درمورد پولشویی یک فرصت برای مقابله با فساد و سالم 
سازی است. »علی نجفی خوشرودی« ، واکنش ها علیه 
سخنان وزیر امور خارجه را شایسته ندانست و افزود: 
اظهارات ظریف را باید به عنوان فرصت تلقی و ریشه یابی 
کرد و اطلاعات تکمیلی در مورد آن اخذ شود که قضیه 

پولشویی در کشور چیست و چه کسانی از این موضوع 
سود می برند.وی ادامه داد: باید این موضوع را فهمید 
که چه کسانی منافعشان در عدم تصویب CFT است، از 
نظر من سخنان ظریف یک فرصت بزرگ است، وی یک 
شخصبت برجسته بین المللی و سیاسی است که بی دلیل 
حرف نمی زند از این رو باید از این سخنان استفاده کرد و 

به فکر سالم سازی فضای اقتصادی...

پنج هزار و 400 محل حادثه خیز در جاده ها وجود دارد. این جمله ای تکراری است که بارها از زبان پلیس و سایر 
مسئولان شنیده شده اما گویا هیچ گوش شنوایی نیست، نقاط حادثه خیز سرجایشان هستند و این مردمانند که در این 
نقاط جان می بازند.جاده های نا ایمن همچون فرشته مرگ، در انتظار گرفتن جان کسانی هستند که هیچ نقشی در اتفاقات 
ناگوار جاده ای ندارند یا با داشتن حداقل تقصیر، بزرگترین تقاص را پس می دهند. باید مقصران اصلی به خود آمده و بدانند 

تا چه میزان در گرفتن جان انسان ها همراهی کرده اند و مقصر هستند. ..
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مدیرعامل مخابرات قم گفت: در استان هیچ مشکلی از لحاظ زیرساخت و تامین پهنای باند 
وجودندارد و استفاده از ظرفیتهای موجود توسط مرکز تحقیقات میتواند درجهت نشر معارف دینی 
موثر باشد.سیداسدا...دهناد مدیرعامل مخابرات قم درمراسم در مراسم امضاء  تفاهم نامه با مرکز 
تحقیقات کامپیوتری علوم اسلامی به اهداف این تفاهم نامه اشاره کرد و اظهارداشت : ایجاد فضای 
همکاری براساس اهداف مشترک طرفین برای دستیابی به شهری هوشمند، اسلامی و ایرانی از 
هدفاهای مهم این تفاهم نامه است.وی افزود: استفاده مطلوب از توانایی های طرفین برای اجرای 
پروژه های تحقیقاتی، کاربردی و کارآموزی از دیگر اهداف انعقاد این تفاهم نامه است.مدیرعامل 
مخابرات قم گفت: در استان هیچ مشکلی از لحاظ زیرساخت و تامین پهنای باند وجودندارد و 

استفاده از ظرفیتهای موجود توسط مرکز تحقیقات میتواند درجهت نشر معارف دینی...

مهدی کاهه دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم از کاهش محسوس آمار جرائم خشن 
در قم خبر داد.مهدی کاهه در این رابطه اظهار کرد: تدابیر و برنامه ریزی های دادستانی در کنترل 
جرائم خشن از ابتدا به صورت زیربنایی و ساختاری بوده و موجب شده هر ساله شاهد کاهش 
آمار جرائم خشن نسبت به قبل باشیم و این روند کاهشی همچنان ادامه دار خواهد بود.این 
مقام قضایی تصریح کرد: آمار جرائم خشن در هر دو شش ماهه سال 96 نسبت به سال 9۵ روند 
کاهشی داشته است. در شش ماهه نخست سال جاری نسبت به مدت مشابه در سال 96 هم 
این کاهش آمار جرائم خشن محسوس بوده است.کاهه خاطرنشان کرد: قدرت نمایی با چاقو، 
ایجاد جرح عمدی با چاقو و مشارکت در نزاع دسته جمعی به ترتیب ۵7 درصد، ۵۵ درصد و 46 

درصد کاهش یافته و این امر جز با تلاش جهادی و انقلابی محقق نگشته است...

مدیرعامل مخابرات قم :

هیچ مشکلی ازلحاظ زیرساخت 
و تامین پهنای باند درقم وجودندارد 

دادستان کاهه خبرداد

کاهش  محسوس 
آمار جرائم خشن در استان قم

رئیس دفتر مقام معظم رهبری، حوزه علمیه قم را از جمله برکات 
وجود امام زمان)عج( دانست و گفت: باید مراقبت شود تا در حوزه 
علمیه چیزی خلاف مصلحت انجام نشود و عدالت و میانه روی رعایت 
گردد چرا که چشم جهانیان به این مرکز علمی است.حجت الاسلام 
والمسلمین محمد محمدی گلپایگانی روز شنبه در آیین تودیع و 
معارفه رئیسان جدید و قدیم جامعه المصطفی العالمیه درسالن قدس 

مجتمع امام خمینی)ره( قم با تاکید بر اینکه حوزه علمیه ...

رهبر معظم انقلاب در دیدار رئیس جمهور عراق تاکید کردند: 
مقابل دشمنان »عراقِ قدرتمند و آرام« با قدرت بایستیدبه گزارش 
پایگاه اطلاع رسانی مقام معظم رهبری؛حضرت آیت الله خامنه ای 
رهبر معظم انقلاب اسلامی عصر روز شنبه در دیدار آقای برهم صالح 
رئیس جمهور عراق و هیأت همراه، با ابراز خرسندی از برگزاری 
موفقیت آمیز انتخابات پارلمانی در عراق و انتخاب رئیس جمهور و 
نخست وزیر و مسئولان دیگر و ایجاد ثبات و استقرار، تأکید کردند...

رئیس دفتر مقام معظم رهبری:

عدالت و میانه روی 
در حوزه علمیه رعایت شود

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رییس جمهور عراق:

مقابل دشمنان »عراق  قدرتمند 
و آرام« با قدرت بایستید
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مبادلات تجاری ایران و عراق
 به 20 میلیارد دلار افزایش یابد

دکتر روحانی در نشست خبری با رئیس جمهور عراق:

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

88

در نظر دارد:1- 4  قطعه زمین از زمینهای شهرداری )1- قطعه شماره 6 به متراژ 188 متر مربع واقع در کوچه باغ 2- قطعه شماره 38 
به متراژ 202/۵ مترمربع واقع در کوچه باغ 3- قطعه شماره 14 به متراژ 240/89 مترمربع واقع در بلوار امام رضا )ع( 4- قطعه شماره 
1۵ به متراژ222/96 مترمربع واقع در بلوار امام رضا )ع(( 2- اجاره جایگاهCNG  شهرداری جعفریه 3- وسایل مستعمل و مازاد بر نیاز 
شهرداری از قبیل )پل و سایر آهن آلات فرسوده و مستعمل ، وسایل بازی مستعمل پارک ها و بوستان های شهری  به وزن تقریبی 
10 تن(  4- وسایل جلوبند مینی لودر بابکت )از قبیل بیل مکانیکی ، غلتک ، جاروب و گریدر( ۵- لوله 200، چهار بار پلی اتیلن )به 
متراژحدوداً 400 متر(  را از طریق مزایده عمومی اقدام نماید؛ متقاضیان می توانند از تاریخ انتشار آگهی نوبت دوم به مدت 10 روز همه 
روزه به جز ایام تعطیل در ساعات اداری به شهرداری جعفریه واحد کارپردازی مراجعه نموده و نسبت به تهیه  اسناد مزایده اقدام 

نمایند، ودر  صورت  نیاز  با  شماره  تلفن: 36223۵01- 02۵ و 09198۵20442  تماس حاصل نمایند.
شرایط شرکت در مزایده :

1- ارائه سپرده در مزایده زمین  معادل ۵ درصد قیمت کارشناسی هر قطعه جداگانه و  اجاره جایگاه CNG  ۵ درصد اجاره سالیانه 
، برای ضایعات معادل ۵ درصد کارشناسی بحسب تناژ کل برای  جلو بند بابکت ۵ درصد کارشناسی به صورت جدا از هم و برای لوله 
پلی اتیلن 200 هم ۵ درصد کارشناسی کل به حساب شبا IR 13 0600 ۵209 0110 342۵ 2460 01   نزد بانک قرض الحسنه مهر ایران 

شعبه جعفریه به نام شهرداری جعفریه.
2- در صورتی که نفرات اول تا سوم شرکت کننده از انجام معامله خودداری نمایند سپرده شرکت در مزایده آنان به ترتیب به نفع 

شهرداری ضبط خواهد شد. 
3- قیمت پایه برمبنای نظریه  کارشناس رسمی دادگستری میباشد.

4- شهرداری در رد یا قبول هر یك از پشنهادات مختار میباشد. 
۵- سایر اطلاعات  و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج می باشد .

6- شرایط فروش جهت زمین به  صورت نقد و اقساط می باشد. 
7- شرایط فروش برای سایر مزایده ها به صورت نقدی می باشد.

شهرداری جعفریه

روابط عمومی شهرداری جعفریه

 آگهی مزایده عمومی )نوبت اول(
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نکته ظریف ، بلوای مخالفان 
سخنان اشاره وار و هشدار گونه هفته گذشته ظریف ، 
وزیر امور خارجه در مورد یک حقیقت اما تلخ در اقتصاد 
کشور با واکنش های متفاوتی روبرو شد که برخی در 
حمایت اما پاره ای در شماتت مرد نخست دیپلماسی بود. 

شماتت کنندگان که عموما از طیف اصول گرایان افراطی بودند حد و مرزی را برای نقد 
مخرب خود قائل نشده اند، به نحوی که تا 'ضد منافع ملی' خواندن اظهارات ظریف و 
'گرا دادن به دشمن' تفسیر کردند.مگر نکته ظریف چه بود که بلوای مخالفان و عده ای 
از دلواپسان و تندروها را به همراه داشت و سکان دار سیاست خارجی را که صیانت از 
منافع ملی از اولویت نخست وظایف او است و همواره در این راه نیز ثابت قدم بوده است، 
این گونه به باد انتقاد و حتی افترا می گیرند.مگر نه این که به موجب آمارهای رسمی 
سالانه میلیارد ها دلار قاچاق انواع کالا و ارز و روزانه میلیون ها لیتر قاچاق سوخت در 
این کشور صورت می گیرد که خود مصداق عینی پولشویی و یا قبضه بخشی از اقتصاد 
کشور با پول های کثیف است؟در نظام اقتصادی معیوب که با شفافیت فعالیت های 
پولی و مالی بیگانه باشد بابک زنجانی ها، شهرام جزایری ها ، محمود خاوری ها و .... به 
همراه اختلاس های چندین هزار میلیارد تومانی آمیب وار رشد و در نهایت به ویروس 
های مهلک اقتصادی مبدل می شوند.فعالیت موسسه های مالی و اعتباری که خارج از 
ضوابط پولی و مالی بانک مرکزی اقدام به جمع آوری پول از مردم کرده اند نمی تواند در 
زمره اقدامات شبهه برانگیز و پول های کثیف و پولشویی قلمداد شود؟با عنایت به حجم 
وسیع اختلاس ها ، کلاهبرداری ها ، وجود پرونده های کثیری از سوء استفاده های مالی 
در مراجع قضایی و ... آیا باز هم می توان مدعی شد که در کشور پولشویی یا به اصطلاح 
فساد سیاه نبوده و انجام نگرفته است؟ ظریف بدون متهم کردن مستقیم دستگاه و نهاد 
 FATF خاصی ضمن این که از نگرانی های صادقانه برخی در مخالفت با لوایح چهارگانه
به ویژه لایحه CFT سخن گفته بود از منافع اقتصادی بعضی دیگر در پس این نگرانی ها 
هم سخن رانده است که ظاهرا این سخن به مذاق این عده خوش نیامده و از آنجایی که 
ضمیر مرجع خود را پیدا می کند این عده نیز خود را مخاطب گفته او یافتند.از یک سو 
دولتمردان کنونی کاخ سفید و متحدان عبری و عربی آن بر آنند تا به لطایف الحیلی در 
مسیر عضویت ایران FATF و CFT مانع تراشی کنند و از سوی دیگر برخی شخصیت 
های سیاسی افراطی داخل کشور در نعلی وارونه همان می کنند که آنان می خواهند.

اما اگر نیک بنگریم و تعریف روشن و درستی از منافع ملی داشته باشیم در می یابیم که 
سخنان ظریف در واقع پاسخ زود هنگام به تاریخ و آیندگان خواهد بود و این حقیقت تلخ 
باید طرح و برای آن راه حلی که همانا عضویت در کنوانسیون بین المللیFATF و شفاف 
سازی فعالیت پولی و مالی کشور است، یافت.از منظر دیگر ایران سالیانه بابت عضویت 
در سازمان های بزرگ پولی و مالی نظیر صندوق بین المللی پول و بانک جهانی مبالغی 
به عنوان حق عضویت می پردازد که زمینه برخورداری از مزایای این نهادهای مالی بین 
المللی ، پیوستن به این کنوانسیون است که در صورت مخالفت با آن عملا حضور ایران در 
این نهادهای اقتصادی امری بیهوده خواهد بود.از سوی دیگر اقتصاد ملی قدرتمند لازمه 
اش بهره مندی از فعالیت های پولی و مالی روشن و به دور از اقتصاد دلالیسم ، زیرزمینی 
، رانت و رانتییرها است، اقتصادی که در آن 14 هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی نباشد! 
همچنین در صورتی که چرخه نظارتی بر فعالیت های اقتصادی و پولی و مالی کامل و 
کارآ باشد باندها و مافیای اقتصادی امکان ظهور و بروز نمی یابند و پیامدها و نابسامانی 
های اقتصادی هم متوجه نظام ، مردم و میلیون ها جوان جویای کار نخواهد شد. پس با 
اندکی نگاه واقع بینانه و به دور از حب و بغض ها می توان دریافت سخنان رئال و آسیب 
شناسانه ظریف نه تنها در خور ملامت نیست بلکه با عمل به آن می شود، از پدیده مذموم 
استفاده غیرقانونی و غیرمشروع منابع مالی کشور توسط عده ای سودجو پیشگیری و به 
جای فضا سازی و ایجاد فشار روانی علیه تدابیر شفاف سازی دولت از این سیاست که 
منجر به سالم سازی اقتصاد کشور خواهد شد، از آن حمایت کرد. حال با این تعاریف آیا 
باز هم اظهارات ظریف و توصیه او به شفاف سازی فعالیت های اقتصادی و پولی و مالی 
را باید در راستای اهداف دشمنان و ضدیت با منافع ملی تلقی کرد؟ به راستی واقعیت و 
حقیقت کدام است؟ آیا حقیقت آن چیزی است که مرد نخست دستگاه دیپلماسی ایران 

می گوید یا آنان که به مخالفت در آمدند؟

مدیرانی جهادی 
و خستگی ناپذیر 

تصادف دلخراش محور گرگان-کردکوی که منجر به 
درگذشت غمبار و دردناک دو مدیر عالی صدیق، شریف، 
پاک دست، پرتلاش و سختکوش، زنده یادان دکتر نوربخش 

و تاج الدین شد، غمی جانکاه بر دل ها نشاند. حقیقت این است که گویی تقدیر بر این 
بود تا همه چیز جور شود تا در آن لحظه در آن دوراهی باشیم تا فرشته مرگ، آن دو 
عزیز را در آغوش گرفته، و از ما برگیرد. توجه به این نکته که تنها ساعتی قبل از حادثه، 
نوربخش عزیز با چهره ای خندان کلنگ احداث درمانگاه تخصصی علی آباد را بر زمین 
زده بود به ما می گوید اگر جز با هدف خدمت به مردم قدم برداریم زیان خواهیم کرد. 
واقعیت این است که ما از لحظه دیگر خود بی خبریم. این دو برادر بزرگوار این طور زندگی 
کردند و برای خدمت سر از پا نشناختند.تأمین اجتماعی، سازمانی است که بیش از 
نیمی از مردم ایران به نوعی برای تأمین معاش و سایر خدمات با آن در ارتباط هستند. 
٧٧ بیمارستان و بیش از ۳۰۰ درمانگاه می بایستی مدیریت شده، و خدمات بیمه ای باید 
ارائه گردند؛ آن هم در شرایط مشکل فعلی. یک ویژگی مهم نوربخش خستگی ناپذیری 
او بود. هرگز در اداره این مجموعه عظیم از خستگی ننالید. برای من سخت است که در 
آغاز کار به عنوان وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، شاهد از دست رفتن چنین سرمایه های 
مدیریتی عظیمی باشم. این حادثه اما، باید برای همه یک درس عبرت باشد. مرگ از رگ 
گردن به ما نزدیک تر است و بازگویی این نکته؛ یک حقیقت است که فرصت خدمت به 
مردم بسیار اندک می باشد. این مردم شایسته خدمت هستند و همواره با انقلاب بوده ، و 
همه چیز خود را فدای انقلاب کرده اند. بنابراین، باید فرصت خدمت را غنیمت شمرده، و 
صادقانه، امانتدارانه و با چشم و دست پاک به آنها خدمت کنیم.وقتی در ابتدای تصدی 
مسئولیت در مجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، از سازمان تأمین اجتماعی 
بازدید کردم، بر سه جانبه گرایی، اصلاحات ساختاری در ارکان آن مثل احیای شورای عالی 
تأمین اجتماعی، بازگشت به الزامات قانون نظام جامع تأمین  اجتماعی و یکپارچه سازی 
همه توانمندی های حوزه تأمین  اجتماعی در کشور و تلاش برای تأمین منابع کافی برای 
حل مشکلات اجتماعی کشور در حوزه هایی که به ما مربوط است و مسئولیت داریم، و 
بر واگذاری دارایی های غیرمولد خود در شستا و سایر صندوق ها و کاهش مدیریت در 
بنگاه ها تا حد تکالیف و ضرورت ها، اشاره و تاکید داشتم. مرحوم نوربخش بلافاصله پس  
از پایان جلسه در تماسی تلفنی ضمن تشکر از حمایت های صورت گرفته، همراهی 
همه جانبه خود را برای پیشبرد این موارد اعلام کرد. گرد آمدن عاشقانه مردم در گرگان و 
تهران برای بدرقه این دو مدیر عزیز نشان می دهد که خداوند متعال این دو تازه درگذشته 
ما را دوست دارد. عشق و علاقه زیادی بین این شهیدان راه خدمت به مردم و مجموعه 
خدمتگزاری در ایران وجود دارد. این دو عزیز شب جمعه و مصادف با شب شهادت امام 
حسن عسکری)ع( به لقای حق رفتند که همه این ها نشانگر فضیلتی است بزرگ و متکی 
به خدماتی خالصانه و خداپسندانه. این دنیا فانی است و اگر جز با هدف خدمت به مردم 

کار کنیم نتیجه نهایی خسران عظیم و غیرقابل جبرانی براى همه ما خواهد داشت.
* وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی

 پیام سفر »برهم صالح« به ایران
با تشکیل دولت جدید عراق، سفر مقام ها و سران این 
کشور به کشورهای مختلف منطقه به ویژه جمهوری 
اسلامی ایران آغاز شده که در جهت پیشرفت، تحکیم 
و تعمیق همکاری های همه جانبه دو کشور است.انجام 
سفر برهم صالح، رئیس جمهور عراق به تهران در شرایطی 

انجام می شود که امریکا به دنبال تشدید تحریم ها علیه ملت ایران و فشار هرچه بیشتر 
علیه نظام جمهوری اسلامی ایران است و در این چارچوب، به کشورهای مختلف دنیا و 
همچنین منطقه به ویژه عراق برای همسویی با تحریم ها فشار می آورد.از نگاه عراق، تامین 
منافع ملی این کشور در گرو همکاری با همسایگان به ویژه ایران است. آنها در مواضع 
رسمی شان نیز گفته اند به منافع ملی توجه دارند تا خواسته های تحمیلی دیگران. سفر 
کنونی رئیس جمهور عراق به تهران نیز بیانگر همین مواضع و پاسخ منفی عراق به خواسته 
نامربوط و نامشروع ایالات متحده است.ملت و دولت عراق در طول دهه های گذشته آنچه 
از ایران و سیاست های ایران مشاهده کرده اند، این بوده است که ایران صادقانه، خالصانه 
و سخاوتمندانه در سخت ترین شرایط به کمک آنها شتافته و به ساخت عراق جدید بر 
پایه مرد م سالاری کمک کرده است. همچنین آنها مشاهده کرده اند در شرایط اشغال و 
عدم اجازه امریکا به کمک رسانی ها، این ایران بود که به ارسال خدمات و تامین نیازهای 
اساسی اقدام کرد و در زمانی که داعش به کمک ایالات متحده در حال نابودی عراق بود، 
ایران تنها کشوری بود که به صورت تمام قد به حمایت از دولت و ملت عراق برای حفظ 
تمامیت ارضی و استقلال پرداخت و در این راه، خون هم داد.: سفر برهم صالح و مذاکراتی 
که وی با مسئولان ایران داشته است، بی تردید در تقویت همکاری های دوجانبه به ویژه 
تبادلات اقتصادی و همچنین ثبات و امنیت منطقه موثر است.روند همکاری های ایران و 
عراق نشان می دهد چشم انداز همکاری ها رشد چشم  گیری امسال نسبت به سال گذشته 

شاهد افزایش همکاری ها در همه عرصه ها هستیم. 
* سفیر پیشین ایران درعراق

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس: 

سخنان ظریف درمورد پولشویی 
یک فرصت برای مقابله با فساد است 

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: سخنان محمد 
جواد ظریف وزیر امور خارجه درمورد پولشویی یک فرصت برای مقابله با فساد و سالم 

سازی است. 
»علی نجفی خوشرودی« ، واکنش ها علیه سخنان وزیر امور خارجه را شایسته 
ندانست و افزود: اظهارات ظریف را باید به عنوان فرصت تلقی و ریشه یابی کرد و 
اطلاعات تکمیلی در مورد آن اخذ شود که قضیه پولشویی در کشور چیست و چه 
کسانی از این موضوع سود می برند.وی ادامه داد: باید این موضوع را فهمید که چه 
کسانی منافعشان در عدم تصویب CFT است، از نظر من سخنان ظریف یک فرصت 
بزرگ است، وی یک شخصبت برجسته بین المللی و سیاسی است که بی دلیل حرف 
نمی زند از این رو باید از این سخنان استفاده کرد و به فکر سالم سازی فضای اقتصادی 
کشور افتاد.نماینده مردم بابل در مجلس خاطرنشان کرد: در راستای مبارزه با فساد، 
شفاف سازی و سالم سازی فضای اقتصادی و کسب و کار که مورد تایید رهبر معظم 
انقلاب است باید گام برداشت، ما باید اظهارات ظریف را مغتنم بشماریم و با این شرایط 
مبارزه کنیم.نجفی خوشرودی همچنین اظهار داشت: به جای این گونه موضع گیری 
ها باید با فضای ناسالم موجود در این زمینه مقابله کرد، نباید برداشت غلط از سخنان 
وزیر خارجه صورت گیرد، این برداشت اشتباه است زیرا ظریف در سخنانش به این 
موضوع تاکید داشت که باید با فضای غلط ایجاد شده مقابله و سالم سازی کرد.به 
گزارش ایرنا، وزیر امور خارجه در گفت وگو با یکی از خبرگزاری های درباره فضاسازی 
هایی که علیه لوایح FATF در کشور انجام شده است، گفت: اعتقاد دارم خیلی از این 
نگرانی ها صادقانه است؛ یعنی دوستان ما نگرانی صادقانه دارند. اما فکر می کنم پشت 
برخی از این نگرانی ها منافع اقتصادی است.وی افزود: بالاخره پولشویی یک واقعیت 
در کشور ماست و خیلی ها از پولشویی منفعت می برند.ظریف تاکید کرد: من هیچ 
دستگاهی را متهم نمی کنم؛ من افرادی که در این قضیه منافع دارند را پشت القا این 
تصورات میدانم.این سخنان وزیر امور خارجه موجب انتقاد برخی رسانه ها و چهره 

های سیاسی از وی شد.
 

محمد باقر نوبخت:

 به بهانه تحریم نباید در انجام کارها کوتاهی کنیم 
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: نباید تمام مسائل را به تحریم ربط دهیم و در 

انجام کارها کوتاهی کنیم. 
»محمد باقر نوبخت« روز شنبه در آیین امضای تفاهم نامه ایجاد اشتغال میان 
سازمان برنامه و بودجه و وزارت جهادکشاورزی که در محل این سازمان برگزار شد، 
اظهار داشت: با وجود اینکه آمریکا، جهانی را درخصوص تحریم معطل کرده و تمام 
تلاش خود را برای به زانو در آوردن ایران به کار بسته است، ما مصمم و با اراده پیش 
می رویم.وی افزود: ممکن است آمریکا مزاحمت هایی برای ایران ایجاد کند، ولی ما 
متوقف نمی شویم و با سرعت راه خود را ادامه می دهیم و من بسیار امیدوارم که 
سرافرازانه این مسیر را ادامه دهیم. وی ادامه داد: اکنون دغدغه همه ما این است که 
با توجه به شرایط موجود کشور و بدخواهان نظام در خارج، ثبات را در کشور حاکم و 
خواسته آنها را خنثی کنیم. نوبخت با بیان اینکه ما به دنبال ایجاد ثبات اقتصادی در 
کشور هستیم، گفت: بخشی از اقتصاد به خاطر متغیرهای برون زا که اثر گذار است 
زودتر تحت تأثیر تکانه ها قرار گرفته که ارز و متغیرهای ارزی یکی از آنها است. وی 
در ادامه سخنان خود ضمن عذرخواهی از مردم، از بانک مرکزی بابت ایجاد ثبات 
ارزی تشکر کرد.معاون رییس جمهوری با اعلام اینکه ایران کشور بزرگ و ثروتمندی 
است،که می تواند حتی در شرایط تحریم به مسیر خود ادامه دهد، اظهار داشت: خود 
آمریکایی ها اذعان دارند که ایران کشور ثروتمند و با اقتصادی بزرگ است. بنابراین 
آنها نمی توانند حرکت ایران را متوقف کنند.رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به 
نظرسنجی از مردم درخصوص عبور از تحریم ها، گفت: در یک نظرسنجی ٧۰ درصد 
مردم اعلام کردند که ما می توانیم با برنامه ریزی به سلامت از این شرایط عبور کنیم و 
من نیز معتقدم آمریکا نمی تواند ایران را با تحریم های خود به زانو درآورده و پشت میز 
مذاکره بنشاند. رئیس سازمان برنامه و بودجه تاکید کرد: باید به آمریکا گفت که نتیجه 
مذاکرات قبلی شما چه بود؟ و از تعهدات خود سر باز زدید. در صورتی که بنا به اعلام 

سازمان ملل ایران به پیمان خود پایبند بوده است. 

میرزایی یک عضو فراکسیون امید  :

استفاده از مدیران کهن سال ایراد مدیریتی است
یک عضو فراکسیون امید مجلس گفت: متاسفانه یکی از ایرادات مدیریتی کشور ما 
حضور مدیران کهن سال در سمت های متعدد است که این جای سوال دارد که این 
مدیران چه زمانی فرصت عمل به دستورالعمل های جلسات متعددی را که شرکت 

می کنند پیدا خواهند کرد.
جلال میرزایی  با اشاره به ضرورت جوان گرایی در کشور  با بیان اینکه »جوان 
گرایی به معنای نادیده گرفتن سوابق و تخصص افراد نیست«، اظهار داشت: اگر در یک 
سازمان فردی که سه سال است استخدام شده و تجربه خاصی نیز ندارد در راس امور 
قرار گیرد انگیزه به شدت در نزد کارکنان با سابقه سازمان کاهش می یابد.وی در ادامه 
با بیان اینکه »تخصص و تجربه را باید در کنار یکدیگر دید«، تصریح کرد: جوان گرایی 
یعنی افرادی که بازنشسته شده اند با کناره گیری از کارها فرصت کسب تجربه و ارتقاء 
را به جوانان بدهند. نباید به دنبال حفظ افرادی باشیم که چندین سال است بازنشسته 
شده اند. اینگونه افرادی که استخدام می شوند انگیزه کافی برای کسب تجربه پیدا 
می کنند.نماینده مردم ایلام در مجلس گفت: متاسفانه ما درصدد نگهداری مدیرانی 
هستیم که ٧۰ سال است سابقه کار دارند در این صورت دیگر انگیزه ای برای فعالیت و 
پیشرفت در جوانان باقی نمی ماند. می توان از افراد با تجربه به عنوان یک مشاور استفاده 
کرد و در یک چارچوب تعیین شده بازنشستگانی که دارای تخصص هستند تجارب 
خود را به اشتراک بگذارند. اینگونه میدان عمل برای جوانان باز می شود و امید دارند 
که روزی بتوانند با تلاش به مقام های بالا برسند.این عضو فراکسیون امید مجلس در 
ادامه تصریح کرد: متاسفانه افراط و تفریط در هر دو بخش دیده می شود. از یک سو 
ما به دنبال حفظ مدیران ۹۰ ساله به بهانه تخصص و تجربه هستیم یا از سوی دیگر 
جوانی را که هیچ تجربه ای و کار حرفه ای ندارد در مقام عالی قرار می دهیم که هر دو 
اشتباه است. ما باید از سازمان ها و شرکت های موفق در دنیا الگوبرداری کنیم.میرزایی 
خاطرنشان کرد: در برخی از موارد یک جوان پس از گذشت پنج سال کار چشمگیری 
را انجام می دهد که یک تحول بنیادی را به دنبال دارد. این جوان استحقاق مدیریت 
یک سازمان را دارد اما متاسفانه ما در انتخاب مدیران معیار درستی نداریم و به طور 
کلی دیمی عمل می کنیم. افرادی که دارای بیش از 1۰ سمت در جایگاه های مختلف 
در کشور هستند از نوادر سیستم های اداری است که در کشور ما یافت می شود.وی 
افزود: متاسفانه هر چقدر که در این زمینه نیز ذکر مصیبت می کنیم راه به جایی 
نمی برد. یکی از اساسی ترین مشکلات سیستم اداری کشور ما این است که افرادی 
کهن سال با سمت های مختلف درگیر جلسات متعدد می شوند و جای سوال دارد 
که اصلا چگونه فرصت عمل به دستورالعمل جلسات متعددی را که شرکت می کنند 

پیدا خواهند کرد.

نوروزی عضو فراکسیون روحانیون مجلس:

 برخی تریبون داران 
غیرمسئولانه صحبت می کنند

داران  تریبون  »برخی  اینکه  بیان  با  مجلس  روحانیون  فراکسیون  عضو  یک 
غیرمسئولانه صحبت می کنند« گفت: سخنرانی احساسی افراد و جنجال آفرینی 

بیشترین منشاء ناامیدی و تلاطم در کشور است.
حجت الاسلام حسن نوروزی با بیان اینکه »باید تریبون داران متوجه پیامد 
حرف هایشان باشند« گفت: هر کسی که تریبونی دارد بداند که حرف هایش جزء 
اعمال او محسوب می شود پس چه معنایی دارد نماینده ای پشت تریبون، کل کشور را 
سیاه جلوه دهد و بگوید مجلس، دولت و قوه قضاییه همه فاسد هستند، همین حرف ها 
ناامیدی ایجاد می کند.این عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس افزود: از طرف 
دیگر اینکه امام جمعه ای علی رغم داشتن حق برای بیان مسائل سیاسی و تحلیل 
بخواهد بدون اطلاع از مجلس و دولت مطالب نادرستی را بگوید درست نیست، یا 
اینکه افراد در فضای مجازی هر مطلبی را که بخواهند علیه مسئولان بیان کنند قابل 

قبول نیست نمونه آن درباره FATF است که نمایندگان را به خیانت متهم کردند.
به گفته نوروزی، ۹۰ درصد ناامیدی و تلاطم در کشور به خاطر سخنرانی احساسی 
و جنجال آفرینی در حوزه، دانشگاه، قوای سه گانه و حتی نهادهای فرهنگی است که به 
جای انجام کار خود فریاد می زنند؛ نماینده مجلس چه حقی دارد غیر از گزارش کار و 
کار فنی و تحصصی پشت تریبون موضوع دیگری را مطرح کند؟ اگر مشکل وجود دارد 
باید از طرق قانونی پیگیری شود نه اینکه هر چه می خواهند از پشت تریبون ها بگویند 
که نتیجه آن تنها بحران آفرینی است. این ممکن است از هر تریبون دیگری همچون 
دانشگاه و مصلا هم شنیده شود.این نماینده مجلس ادامه داد: اینکه یک منبری پشت 
منبر برود بگوید چرا رییس جمهور محافظ دارد چه معنایی دارد؟ باید شرایط زمان را 
ببینید، شما که ترورها را دیده اید؛ یا اینکه می گویند چرا نماینده مجلس به جای پرشیا 
از پیکان استفاده نمی کند آن هم نماینده ای که بیش از 14 ساعت در روز کار می کند.

دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: 
برخی  و  آمریکا  متعدد  های  طراحی 
کشورهای مرتجع منطقه برای برهم زدن 
روابط دوستانه دو ملت ایران و عراق راه به 

جایی نخواهد برد. 
معظم  مقام  نماینده  علی شمخانی 
رهبری و دبیر شورای عالی امنیت ملی 
رییس  صالح  برهم  با   - شنبه   - عصر 
سفری  انجام  برای  که  عراق  جمهوری 
بلندپایه به  رسمی در راس یک هیات 
تهران سفر کرده است، دیدار و گفت وگو 
کرد.دبیر شورای عالی امنیت ملی در این 
دیدار با تبریک انتصاب برهم صالح به 
عنوان رییس جمهوری عراق اظهار داشت: 
شرایط سیاسی و مدیریتی جدید در عراق 
فرصت های بسیار مناسبی را برای تعمیق 
روابط همه جانبه میان دو کشور دوست 
و برادر فراهم کرده است. وی با اشاره به 
روابط گسترده، عمیق و راهبردی میان 
مختلف  های  عرصه  در  بغداد  و  تهران 
سیاسی، فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و 
امنیتی، تاکید کرد: طراحی های متعدد 
آمریکا و برخی کشورهای مرتجع منطقه 
برای برهم زدن روابط دوستانه میان دو 
ملت راه به جایی نخواهد برد.نماینده مقام 
امنیت  عالی  شورای  در  رهبری  معظم 

ملی اضافه کرد: صبر و ایستادگی مردم 
نیروهای  ارتش،  های  دلاوری  و  عراق 
امنیتی و به ویژه حشدالشعبی موجب 
شد بزرگترین تهدید منطقه نابود شود و 
امروز کشورهایی که از نابودی تروریسم 
خوشنود نیستند سعی دارند این انسجام 

و پیوند داخلی را متزلزل کنند.
و  دولت  از  با سپاسگزاری  شمخانی 
مردم عراق که با بسیج مجموعه امکانات 
خود در ایام اربعین به صورت بی سابقه 
ای از زوارحسینی میزبانی کردند، اظهار 
ضد  کنگره  بزرگترین  اربعین  داشت: 
ظلم و عدالت خواهانه در جهان است که 
همه قالب های دینی، مذهبی، نژادی و 
جغرافیایی را پشت سر گذارده و ظرفیتی 
بی بدیل برای مقابله با سردمداران ظلم و 
استکبار و در راس آن رژیم صهیونیستی 
معظم  مقام  است.نماینده  کرده  ایجاد 
با  رهبری در شورای عالی امنیت ملی 
بهره  و  آمریکا  مستمر  تلاش  به  اشاره 
گیری از موقعیت های مختلف به منظور 
حمایت از عناصر باقی مانده تروریست، 
افزود: اکنون که راهبرد آمریکا در استفاده 
و  توان  نابودی  برای  تروریسم  از  ابزاری 
ظرفیت های گسترده کشورهای منطقه 
به شکست انجامیده است، واشنگتن به 

دنبال استفاده از حربه تحریم و اعمال 
فشار مستقیم علیه کشورهای مستقل 
که  این  بیان  با  شمخانی  علی  است. 
جمهوری اسلامی ایران همواره و در ایام 
دوره  و  اشغالگری  دیکتاتوری،  سخت 
تهاجم تروریسم، صادقانه و بی توقع در 
کنار مردم عراق بوده است، تاکید کرد: 
سیاست غیر قابل تغییر جمهوری اسلامی 
اراده  و  خواست  از  قاطع  حمایت  ایران 
ملت رشید عراق و فعال سازی مجموعه 
ظرفیت های سیاسی، اقتصادی، فرهنگی 
و  توسعه  مسیر  در  مشترک  امنیتی  و 
پیشرفت این کشور به ویژه پس از پیروزی 

بر فتنه تروریسم است.
دبیر شورای عالی امنیت ملی با تاکید 
بر ضرورت اجرایی سازی هر چه سریعتر 
توافقات و معاهدات حقوقی بین دو کشور 
در ابعاد سیاسی، مرزی و اقتصادی اظهار 
داشت: هیچ موضوعی نباید موجب کندی 
روند رو به توسعه و شتابان روابط همه 

جانبه میان ایران و عراق شود.
* اجازه نخواهیم داد که از عراق 
ایران  منافع   به  زدن  لطمه  برای 

استفاده شود
عراق  جمهوری  رییس  صالح  برهم 
نیز در جریان این دیدار ضمن تشکر از 

حمایت های مستمر جمهوری اسلامی 
ایران از عراق در مبارزه با تروریسم اظهار 
داشت: پیوندهای ناگسستنی دو ملت در 
سایه مشترکات دینی، فرهنگی و اعتقادی 
های  زمینه  کشور،  دو  رهبران  اراده  و 
منحصر به فردی از منافع مشترک را پیش 

روی ایران و عراق قرار داده است.
تروریسم  فتنه  رفع  به  اشاره  با  وی 
داعشی در عراق و قرار گرفتن این کشور 
در شرایطی جدید، گفت: عراق نسبت 
و  ای  منطقه  امنیت  مغایر  اقدامات  به 
برای  کشورها  برخی  مخرب  اقدامات 
ایجاد بی ثباتی و ناامنی در عراق و یا 
تضعیف کشورها به وسیله تحریم های 
غیر قانونی حساس بوده و با هر تلاشی 
که در مسیر ضربه زدن به اتحاد دو کشور 

باشد، قاطعانه مقابله خواهد کرد.
به  اشاره  با  عراق  جمهوری  رییس 
کشور،  دو  مشترک  منافع  و  اهداف 
ضرورت تقویت ساز و کارهای گسترش 
مختلف  های  عرصه  در  ها  همکاری 
قرار داد و خاطر نشان  تاکید  را مورد 
کرد: به هیچ کشور و یا گروهی اجازه 
لطمه  برای  عراق  از  که  داد  نخواهیم 
زدن به منافع جمهوری اسلامی ایران 

استفاده کند.

رهبر معظم انقلاب در دیدار رئیس 
جمهور عراق تاکید کردند: مقابل دشمنان 
»عراقِ قدرتمند و آرام« با قدرت بایستید

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی مقام 
معظم رهبری؛حضرت آیت الله خامنه ای 
رهبر معظم انقلاب اسلامی عصر روز شنبه 
در دیدار آقای برهم صالح رئیس جمهور 
عراق و هیأت همراه، با ابراز خرسندی از 
برگزاری موفقیت آمیز انتخابات پارلمانی 
در عراق و انتخاب رئیس جمهور و نخست 
ثبات و  ایجاد  وزیر و مسئولان دیگر و 
استقرار، تأکید کردند: راه غلبه بر مشکلات 
و مقابله با توطئه های بدخواهان، حفظ 
صحیح  شناخت  عراق،  در  ملی  اتحاد 
دوست و دشمن و ایستادگی در مقابل 
دشمن وقیح، تکیه بر نیروی جوانان و 

حفظ و تقویت ارتباط با مرجعیت است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای دیدار 
به دلیل  صالح  برهم  آقای  به  تبریک  با 
بزرگ  مسئولیت  برای  شدن  برگزیده 
ریاست جمهوری در کشور مهم عراق، به 
ارتباطات ریشه دار و عمیق و تاریخی دو 
ملت ایران و عراق اشاره کردند و گفتند: 
ارتباطات دو ملت بی نظیر است که نمونه 

بارز آن، پیاده روی بزرگ اربعین است.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره 
به حضور بیش از دو میلیون زائر ایرانی 
در راهپیمایی اربعین امسال خاطرنشان 
کردند: دلهای همه زائران ایرانی بعد از 
بازگشت، مملو از تشکر از میهمان نوازی 
مردم عراق بود و این نشانگر بزرگواری 
حداکثریِ عراقی ها در میزبانی از زائران 
ایرانی است و این میهمان نوازی و ارتباط 
همراه با مهر و محبت میان دو ملت جز با 

زبان هنر قابل بیان نیست.
تشکر  با  اسلامی  انقلاب  رهبر 

صمیمانه از رئیس جمهور، نخست وزیر 
و دیگر مسئولان و ملت عراق به دلیل 
میهمان نوازی کم نظیر در ایام اربعین، 
به رنج و محنت مردم عراق در دورانهای 
گذشته اشاره کردند و گفتند: اکنون که 
استبدادی،  از دورانهای  بعد  ملت عراق 
صاحب کشور است و استقلال و حق رأی 
و انتخاب دارد، برخی دولتها و کشورهای 
بدخواه به دنبال آن هستند تا مردم عراق 
را  بزرگ  دستاورد  و  پیروزی  این  طعم 
نچشند و عراق و منطقه، رویِ آرامش را 
نبینند.حضرت آیت الله خامنه ای تأکید 
کردند: تنها راه مقابله با این توطئه ها، 
گروههای  میان  اتحاد  تقویت  و  حفظ 
عراقی اعم از عرب و کُرد و شیعه و سنی 
است.رهبر انقلاب اسلامی، شناخت دقیق 
و صحیح دوست و دشمن را در سیاست 
خارجی بسیار مهم ارزیابی و خاطرنشان 
کردند: برخی دولتها در منطقه و در خارج 
از منطقه به شدت نسبت به اسلام، شیعه 
و سنی و عراق، بغض و کینه دارند و در 
امور داخلی عراق دخالت می کنند که باید 
در مقابل آنها با قدرت ایستاد و درخصوص 

ایستادگی در برابر دشمن وقیح و صریح، 
به هیچ وجه ملاحظه نکرد.

حضرت آیت الله خامنه ای درخصوص 
همکاری های دو جانبه میان ایران و عراق 
تأکید کردند: مسئولان جمهوری اسلامی 
برای گسترش همکاری ها با عراق بسیار 
مصمم و محکم هستند و من هم به این 

موضوع عمیقاً معتقدم.
ایشان با اشاره به ظرفیت های فراوان 
همکاری ها،  گسترش  برای  کشور  دو 
و  مستقل  قوی،  عزیز،  عراقِ  افزودند: 
پیشرفته برای ایران بسیار مفید است و ما 

در کنار برادران عراقی خود خواهیم بود.
ایشان ضرورت حفظ و تقویت ارتباط 
با مرجعیت را بسیار مهم خواندند و گفتند: 
ارتباط با مرجعیت، در مراحل و مقاطع 

مختلف، کارساز و گره گشا خواهد بود.
رهبر انقلاب اسلامی تکیه بر جوانان را 
زمینه ساز انجام کارهای بزرگ دانستند و 
افزودند: نمونه بارز نتایج فوق العاده تکیه 
بر جوانان، شکل گیری حشدالشعبی در 
جریان مبارزه با تروریسم تکفیری بود که 

باید آن را حفظ کرد.

ملت  پیوند دهنده دو  * عناصر 
ایران و عراق تاریخی غیرقابل تغییر 

است
در این دیدار که آقای روحانی رئیس 
صالح  برهم  داشت،  نیز حضور  جمهور 
رئیس جمهور عراق، دیدار با رهبر انقلاب 
اسلامی را افتخاری بزرگ دانست و گفت: 
من با یک پیام صریح و آشکار به تهران 
آمده ام مبنی بر اینکه عوامل و عناصر 
پیوند دهنده دو ملت ایران و عراق، ریشه 

در تاریخ دارد و غیرقابل تغییر است.
به  اشاره  با  عراق  جمهور  رئیس 
خاطرنشان  تهران،  در  خود  مذاکرات 
کرد: ما به دنبال گسترش بیش از پیش 
همکاری ها در همه زمینه ها و ارتقای 
آن به سطحی هستیم که در شأن روابط 
اجتماعی و فرهنگی و مصالح مشترک دو 
ملت باشد.آقای برهم صالح، خدمت به 
زائران حسینی در اربعین را افتخاری برای 
دولت و ملت عراق دانست و با تأکید بر 
اینکه عراق کمک ها و حمایت های ایران 
را در دوران مبارزه با استبداد صدامی و در 
دوران مبارزه با تروریسم تکفیری فراموش 
نخواهد کرد، افزود: ما حکمت و عقلانیت 
و تدبیرِ مرجعیت را یک نعمت بزرگ برای 
ثبات و آرامش و پیشرفت عراق می دانیم.

وی مهمترین اولویت مسئولان عراقی 
احیای  و  بازسازی  را  جدید  دوران  در 
زیرساختها، مبارزه با فساد، ارائه خدمات 
مناسب به مردم عراق، اصلاحات داخلی 
و تقویت اتحاد ملی برشمرد و تأکید کرد: 
ما بنا داریم عراق را به یک کشور قوی در 
منطقه تبدیل کنیم و امید داریم بتوانیم 
های جمهوری  ظرفیت  و  همکاریها  از 
از  بیش  عراق،  بازسازی  برای  اسلامی 

گذشته بهره مند شویم.

شمخانی در دیدار رییس جمهوری عراق: 

طراحی  آمریکا برای برهم زدن روابط ایران وعراق راه به جایی نمی برد 

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رییس جمهور عراق:

مقابل دشمنان »عراقِ قدرتمند و آرام« با قدرت بایستید
اخبــار سرمقاله

یادداشت )1(

یادداشت )2(

وزیر کشور گفت: علیرغم آنکه دشمنان گروه هایی را 
در کشورهای همسایه ما، تجهیز کرده و آموزش می دهند 
تا بر علیه ایران اقدام کنند، به عنوان مسئول امنیتی اعلام 

می کنم کشور درامنیت کامل به سر می برد.
عبدالرضا رحمانی فضلی در اولین کنفرانس بین المللی 
امنیت، پیشرفت و توسعه پایدار مناطق مرزی، سرزمینی 
و کلانشهرها که اروز- شنبه - در محل سالن غدیر وزارت 
کشور برگزارشد، از زحمات و تلاش های مرزبانان کشور 
تشکر کرد و افزود: مرزبانان انصافا در شرایط سخت و 

دشواری در مرزها در حال انجام وظیفه می کنند.
وی خاطرنشان کرد: شانس ما هم همین است، در 
شرق و غرب کشور همسایگانی داریم که برای تامین 
امنیت خود مشکل دارند، اما باتوجه به انگیزه عزیزان 
و احساس مسئولیتی که دارند در مرزها شاهد شرایط 

مطلوبی هستیم.
وزیر کشور اظهار داشت: مناطق مرزی ما شرایط 
مطلوبی از نظر توسعه یافتگی و پیشرفت ندارد و در همه 
مناطق با عدم تعادل و توازن روبرو هستیم که بار این 
معضلات و مشکلات در مناطق روستایی و شهری بر 

دوش حوزه امنیت افتاده است. 

رحمانی فضلی توضیح داد: این عدم توازن و تعادل در 
پهنه جغرافیایی ایران از توزیع نامتعادل امکانات و منابع، و 

فقدان نظام بودجه ریزی، سرچشمه می گیرد.
وزیر کشور گفت: در حوزه های شهری متناسب با 
کانون های جمعیتی، فعالیت ها بیشتر در مراکز جمع 
شده اند که همین امر باعث می شود تسهیلات و بودجه 
به آن ها اختصاص یابد که باعث می شود مردم از سایر 
شهرها به تهران بیایند و همین توجه به مراکز منجر به 

عدم توجه به بقیه مناطق می شود.
وی با اشاره به اینکه بعداز انقلاب زیرساخت ها را 
در سراسر کشور ایجاد کردیم، افزود: نظام برنامه ریزی 
بخشی، متمرکز و نظام بودجه ریزی که براساس جمعیت، 
بودجه اختصاص می دهد و نظام بانکی که همه پول های 
سراسر کشور را به کانون های جمعیتی می آورد، سایر 

مناطق دیگر را با مشکل روبرو می کند. 
وزیر کشور تاکید کرد: باید بخش خصوصی و مردم 
به عنوان سرمایه اصلی کشور پای کار بیایند و در مناطق 
سرمایه گذاری کنند تا سال های آینده شاهد پیشرفت و 

توسعه متوازن در سراسر کشور باشیم.
رحمانی فضلی با اشاره به اینکه مشکل بعدی در 

مناطق مرزی عدم استفاده از منابع طبیعی است، عنوان 
کرد: وقتی در منطقه جمعیت نیست مشخص است که 
از زیرساخت های ایجاد شده، استفاده نمی شود و البته 
در مقابل هم فشار بر روی کانون های جمعیتی است 
که شاهد فقر و بزهکاری خواهیم بود. وی عنوان داشت: 
اگر از من به عنوان مسئول امنیتی سوال شود می گویم 
ما در امنیت کامل به سر می بریم، این را به این دلیل 
می گویم که در شرق و غرب کشور همه کشور های معاند 
درصدد هستند همسایگان ما را تجهیز می کنند، آموزش 
می دهند تا بر علیه ما اقدام کنند.وزیر کشور با بیان اینکه 
بهترین روش دفاع از مرزها استفاده از »پدافند غیر عامل« 
است، افزود: مسلم است اگر ما بتوانیم جمعیت را در آن 
مناطق سکنی دهیم بسیار بهتر خواهد بود تا این که یک 

یا دو لشکر از جایی دیگر بیاوریم و مستقر کنیم.
رحمانی فضلی با اشاره به اینکه امنیت با مکانیسم های 
داخلی خود از نظر سیاسی، اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی 
و بخشی هم نظامی به وجود می آید، اظهار داشت: کشور 
ما در معرض هجمه های مختلف قرار دارد و برای مبارزه 
با این امر تلاش های بسیاری صورت گرفته است، اما ما 

باید بر توسعه پایدار و تامین امنیت بیشتر هم کار کنیم.

رحمانی فضلی: 

کشور در امنیت کامل به سر می برد

یک مدرس حوزه علمیه قم معتقد است که اولین 
گام جریان ها و جناح های سیاسی برای رسیدن به 
وحدت این است که گفت و گو را آغاز کنند. یعنی در 
کنارهمدیگر نشسته و استدلال های یکدیگر را بشنوند. 
جدال احسنی هم که قرآن به آن اشاره می کند، همین 
را طلب می کند. جناح های سیاسی باید به حرف های 
هم گوش دهند و به نظرات هم احترام بگذارند تا نقاط 

مشترکی میان آنها حاصل شود.
آیت الله محسن غرویان در گفت و گو با جماران ، 
درباره لزوم حفظ وحدت در کشور گفت: وحدت تنها در 
حرف و لفظ و شعار محقق نمی شود و فایده ای هم بر آن 
مترتب نیست. بنابراین بحث هایی که ما راجع به وحدت 
می  کنیم، باید در عمل خودش را نشان دهد. وحدت 
حقیقی باید در سایه علم و معرفت باشد. برای نمونه 
زمانی که حرف از وحدت حوزه و دانشگاه می زنیم، باید 
علوم دانشگاهی و حوزوی بتواند ما را به وحدت برساند.

وحدت  به  را  ما  می تواند  مشترک  هدف   *
حقیقی برساند

وی افزود: اما اگر علم و معرفتی که در دانشگاه ها 
وجود دارد با علم و معرفت حوزه ها متفاوت باشد، ما را 
به وحدت نخواهد رساند. در مسائل سیاسی اجتماعی 
نیز این گونه است. یعنی باید بینش ها، دانش ها و علم 
و معرفت احزاب و گروه های سیاسی پایه وحدت باشد 
تا ما به وحدت حقیقی برسیم. نکته سوم این است که 

هدف مشترک می تواند ما را بهوحدت حقیقی برساند.

غرویان گفت: اگر هدف تمامی احزاب و گروه ها، 
دولت و ملت، مقامات و نخبگان سیاسی و همچنین 
توده های مردم دفاع از ارزش های اخلاقی و انسانی و 
دفاع از وطن، دین، قرآن و آرمان های انقلابی باشد، 
قطعاً اختلاف ها کم رنگ شده و به مشترکات پرداخته 
می شود. نباید فراموش کنیم که اختلافات هیچ گاه از 
بین نمی روند، اما اینکه ما آنها را بزرگ کرده واشتراکات 

را کمرنگ کنیم، در اختیار و اراده ما قرار دارد.
* کنار گذاشتن اختلافات  و توجه بیشتر به 

میزان اشتراکات از لوازم وحدت است
وی بیان کرد: آنچه امروز لازم داریم؛ کنار گذاشتن 
اختلافات یا کمرنگ کردن آنها و  توجه بیشتر به میزان 
اشتراکات سیاسی، اجتماعی و فرهنگی است. در این 
شد.  خواهد  محقق  واقعی  وحدت  که  است  صورت 
متاسفانه امروز دیده می شود که از تریبون هایی مانند 
نمازجمعه موضوعاتی اختلاف افکانه مطرح می شوند. 
برای نمونه تلاش می شود تا میان علاقه به دین و علاقه 
به وطن اختلاف افکنی شود. در صورتی که این کار به 
هیچ وجه درست نیست، زیرا علاقه به وطن یا دفاع از 

ایرانیت، علاقه ای ذاتی است.
این مدرس حوزه علمیه قم در ادامه گفت: همانطور 
من  الوطن  فرمودند؛»حُبّ  اکرم)ص(نیز  پیامبر  که 
الإیمان« و علاقه به خداو پیغمبر و دین نیز یک نوع 
علاقه است که باید سعی شود میان این دو علاقه جمع 
صورت گیرد و نباید با طرح مباحثی اختلاف افکنانه به 

این مسأله دامن زده شود که هر کس حرف از وطن 
می زند، از دین خارج می شود.

* بزرگان قدم به میدان بگذارند
مذهبی  سیاسی،  نخبگان  هنر  امروز  افزود:  وی 
و دینی این است که انگیزه های ملی و مذهبی را با 
یکدیگر جمع کنند تا اجتماع به وحدت نزدیک تر شود. 
اولین گام جریان ها و جناح های سیاسی برای رسیدن به 
وحدت این است که گفت و گو را آغاز کنند. یعنی در 
کنارهمدیگر نشسته و استدلال های یکدیگر را بشنوند. 
جدال احسنی هم که قرآن به آن اشاره می کند، همین 
را طلب می کند. جناح های سیاسی باید به حرف های 
هم گوش دهند و به نظرات هم احترام بگذارند تا نقاط 

مشترکی میان آنها حاصل شود.
برای  باید  که  بسترهایی  درباره  پایان  در  وی 
جریان های سیاسی در کشور جهت گفت و گو ایجاد 
شود، گفت: بزرگان نظام و شخصیت های تجربه دار 
از جناح های مختلف باید قدم پیش نهاده و از مقام 
شیخویت خود استفاده کرده و افراد کم تجربه تر از 
جناح ها را در کنار هم جمع کنند. بزرگان اگر قدم به 
میدان بگذارند، همگی در این فرآیند همدلی و همفکری 
شرکت خواهند کرد. این کار باید از سوی شخصیت های 
بزرگ نظام آغاز شود و آنها با دعوت از جناح ها، فضای 
تلطیف شده ای را برای گفت و گو میان آنها به وجود 
آورند. بزرگان می توانند از حجم اختلاف ها و گلایه ها 
بکاهند و این کار تنها از سوی آنها انجام شدنی است.  

آیت الله محسن غرویان: 

بزرگان برای رسیدن به وحدت قدم به میدان بگذارند

محمد  شریعتمداری *

حسن کاظمی قمی *

فرشاد محسن زاده 



7سیاسی یکشنبه - 27 آبان ماه 1397 - سال بیست و یکم - شماره 4689

استانی شدن انتخابات مجلس

استدلال   های موافقان قوی تر است یا مخالفان؟ 
بعد از 11 سال کش و قوس بر سر موضوع استانی شدن انتخابات، بالاخره زمان آن 
رسیده که نتیجه رفت و برگشت های این طرح را بین شورای نگهبان و مجلس مشاهده 
کنیم، آیا موافقان می توانند با استدلال های حقوقی شورای نگهبان را راضی کنند که 
انتخابات مجلس آینده در قالب استانی برگزار شود یا همچنان مثل گذشته شهرستان ها 

حوزه های انتخابیه خواهند بود.
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در بهار سال 94کلیات طرح استانی شدن انتخابات 
مجلس را تصویب کردند و مقرر شد که این طرح برای بررسی و رفع اشکالات به کمیسیون 
شوراها ارجاع شود تا در نهایت به صورت دو شوری در مجلس مورد بررسی قرار گیرد. 
نمایندگان مجلس در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی کلیات طرح استانی شدن 
انتخابات مجلس را با 149 رای موافق، 69 رای مخالف و 9 رای ممتنع از مجموع 233 
نماینده حاضر در مجلس به تصویب رساندند. مجید انصاری معاون پارلمانی رییس جمهور 

نیز اعلام کرده بود که این طرح در جلسه دولت مطرح شد و دولت با آن مخالفت کرد.
بعد از تصویب کلیات این طرح در آن جلسه، دکتر علی لاریجانی رییس مجلس 
شورای اسلامی گفت که یکسری نکات را معاونت قوانین در مورد این طرح مطرح کرده 
است که این موارد در اخطارهای نمایندگان نیز مورد اشاره قرار گرفت از این رو اگر 
نمایندگان موافق باشند این طرح مجددا به کمیسیون شوراها برای اصلاح این موارد 

ارجاع داده می شود.
با قانون شدن این طرح به جای حوزه های انتخابیه کوچک تر و شهرستان ها، هر 
استان به یک حوزه انتخابیه تبدیل می شود. »تمرکز نمایندگان برامور ملی و پرهیز از 
صرف اوقات نمایندگی برای امور جزئی با حفظ ویژگی محلی و ملی بودن مسئولیت 
نمایندگی و جایگزین کردن برنامه محوری به جای شخص محوری«، »ارتقای سطح 
کیفی و افزایش کارایی مجلس از طریق ایجاد امکان انتخاب داوطلبان شاخص تر با 
صلاحیت های برتر«، »متمایل کردن انتخاب کنندگان و انتخاب شوندگان به سمت ایجاد 
نظام انتخاباتی متناسب با ساختارهای سیاسی و حقوقی ایران«، »حذف رقابت های شدید 
و اختلاف برانگیز قومی و قبیله ای و تقویت همبستگی ملی«، »کاهش تعداد داوطلبان و 
هزینه های اجرایی انتخابات«، »افزایش میزان و تسهیل امکان مشارکت عمومی شهروندان 
در اعمال حق تعیین سرنوشت«، »عادلانه شدن نظام انتخاباتی و ایجاد فرصت های برابر 
برای آحاد افراد ملت«، »کنترل تخلفاتی نظیر خرید رأی« و »تقویت فرهنگ تحزب« از 

جمله اهداف این طرح عنوان می شد.
سابقه طرح برگزاری استانی انتخابات در مجلس وجود دارد. در سال 86 طرحی با 
همین عنوان در مجلس شورای اسلامی مطرح شد که حدود 4 سال در دست بررسی 
مجلس بود. پس از ارجاع آن طرح به شورای نگهبان، این شورا مخالفتش را با استانی 
شدن انتخابات مجلس به نحوی که در آن طرح آمده بود، اعلام کرد، عمده دلیل مخالفت 
شورای نگهبان، اعلام مغایرت بود به این معنا که این طرح مخالفت با اصولی از قانون 

اساسی بود که بر مشارکت عمومی مردم و اتکا به آرای ملت مربوط می شد.
سخنگوی شورای نگهبان در اردیبهشت سال 94 و همزمان با مطرح شدن دوباره 
طرح استانی شدن انتخابات مجلس اعلام کرد که اگر این طرح مشابه با طرح سال 86 
باشد، شورای نگهبان باز هم مخالفات خواهد کرد چون آن طرح مخالفت با اصولی از قانون 

اساسی بود که با مشارکت عمومی مردم در انتخابات ارتباط داشت.
حالا گویا کمیسیون شوراها درحال نهایی کردن طرح است تا پیش از انتخابات سال 
98، کار رسیدگی به آن در صحن علنی مجلس تمام شود. البته این طرح همچنان 
محل نقد و نظر موافقان است. مخالفان 3 استدلال را مطرح می کنند نخست آنکه تعداد 
نمایندگان مجلس کاهش پیدا می کند اما این موضوع را موافقان رد می کنند و معتقدند 
این اتفاق نمی افتد.ثانیا مخالفان می گویند استانی شدن حوزه های انتخابیه حقوق اقوام 
را پایمال می کنند و ممکن است اگر این اقوام در انتخابات شهرستان های کوچک رای 
می آوردندوقتی انتخابات استانی شود احتمال پیروزی آنها کاهش پیدا کند اما موافقان 

جوابی که می دهند این است که می توان با سهمیه قرار دادن این مشکل را حل کرد.
انتقاد دیگر آن است که امکان داردمیزان مشارکت کاهش یابد اما موافقان به انتخابات 
ریاست جمهوری یا نتیجه انتخابات مجلس در استان هایی همچون تهران و قم استناد 
می کنند که میزان مشارکت تفاوتی نمی کند ضمن آنکه هزینه های برگزاری نیز به 
شکل قابل ملاحظه ای کاهش پیدا می کند.در مجموع باید دید بعد از 11 سال کش و 
قوس بر سر این موضوع، بالاخره زمان آن رسیده که نتیجه رفت و برگشت های این طرح 
را بین شورای نگهبان و مجلس مشاهده کنیم، آیا موافقان می توانند با استدلال های 
حقوقی شورای نگهبان را راضی کنند که انتخابات مجلس آینده در قالب استانی برگزار 

شود یا همچنان مثل گذشته شهرستان ها حوزه های انتخابیه خواهند بود.

آیا رئیس جمهوری فرانسه  قصد هدایت لیبرال دموکراسی های غربی  را دارد ؟

زورآزمایی مکرون با ترامپ؛ چرا و چگونه
رئیس جمهوری جوان فرانسه از ابتدای ورود تاجر پیر نیویورکی به کاخ سفید 
بیشترین کشمکش را با ترامپ در میان رهبران اروپایی داشته است. موضع گیری های 

یک هفته گذشته سران پاریس و واشنگتن نقطه اوج این کشمکش ها بود.
پس از انتقادات »امانوئل مکرون« رئیس جمهوری فرانسه از سیاست های »دونالد 
ترامپ« بر سر قضایایی چون خروج از معاهدات بین المللی چون پیمان آب و هوایی 
پاریس و برجام و ناسازگاری وی در حوزه تجارت با اروپا، همکاری های نظامی امنیتی در 
چارچوب ناتو و ...، پیشنهاد مکرون برای تاسیس »ارتش واحد اروپایی« باز هم این دو را 
رو در روی هم قرار داد تا جایی که ترامپ این پیشنهاد را توهین آمیز خواند.این کشمکش 
ها پس از سفر هفته گذشته ترامپ به پاریس هم ادامه یافت؛ سفری که در آن ترامپ 
به دلیل بارش باران از حضور در مراسم یادبود کشته شدگان جنگ جهانی اول شانه 
خالی کرد و علاوه بر مذمت شدید بسیاری از نخبگان و رسانه های آمریکایی، مورد انتقاد 
دوستان اروپایی خود نیز قرار گرفت از جمله مکرون که ناسونالیست ترامپی را تخطئه 
کرد.اصرار فرانسه و همراهی آلمان و برخی دیگر از کشورهای اروپایی با ایده ارتش اروپایی 
موجب تداوم انتقادات ترامپ شد. وی در توئیتی آمریکا را منجی فرانسوی ها در جنگ 
جهانی خواند که در صورت مشارکت نکردن آمریکا در جنگ مجبور به آموختن زبان 
آلمانی بودند. وی به صورت مستقیم هم به مکرون تاخت و وی را رئیس جمهوری خواند 
که با چالش عدم محبوبیت و ناتوانی در اشتغالزایی روبرو است.ترامپ باز هم در رشته 
توئیت های اخیر خود در این باره خواسته تا فرانسه و دیگر کشورهای عضو ناتو، سهم 
مقرر خود را از بودجه این سازمان بپردازند و یادآور شده آمریکا میلیاردها دلار صرف دفاع 
از متحدان اروپایی کرده و میلیاردها دلار هم در تجارت با آن ها از دست می دهد.در تازه 
ترین واکنش به موضع گیری های ترامپ، مکرون انتهای هفته گذشته اعلام کرد فرانسه 

دست نشانده آمریکا نیست و ضروری است احترام متقابل میان متحدان حفظ شود.
در خصوص دلایل شکل گیری این وضعیت در روابط واشنگتن و پاریس دیدگاه های 
گوناگونی مطرح است. برخی تحلیلگران رویکردهای انتقادی مکرون به سیاست های 
ترامپ را تابعی از سنت استقلال طلبی فرانسوی ها در سیاست خارجی و برآمده از اصول 
»گلیسم« در این کشور می خوانند.پایه گذار این اصول، »شارل دوگل« رئیس جمهوری 
فرانسه در دهه 60 میلادی بود که با رویکردی انتقادی نسبت به وابستگی اروپا به آمریکا، 
نوعی میهن گرایی فرانسوی و استقلال گرایی اروپایی را ترویج می کرد؛ سیاستی که با 
شدت و ضعف در دوره روسای جمهوری فرانسه تا روی کار آمدن »نیکلا سارکوزی« 
)2007 تا 2012( دنبال می شود و پس از دوره گرایش مفرط پاریس به سوی واشنگتن، 

باز هم مورد توجه رهبران پاریس قرار گرفت.
اوج گیری دوباره رویکردهای گلیستی از دید بسیاری از ناظران واکنشی به ملی گرایی 
ترامپی است که با یکجانبه گرایی وی درآمیخته و استقلال اروپا و چندجانبه گرایی 
بین المللی را تهدید می کند.در همین ارتباط بسیاری تحولات اروپایی را نیز در شکل 
گیری هماوردی های کنونی میان پاریس و واشنگتن دخیل می دانند. طی سال های 
گذشته حضور »آنکلا مرکل« صدراعظم آلمان در قدرت سبب شد تا نقش وی به عنوان 
رهبری اروپایی مورد پذیرش و حتی وثوق دولت های دیگر اروپایی قرار گیرد. بروز بحران 
اقتصادی اروپا که در سال 2008 به اوج رسید و تبعات آن برای فرانسه سبب شد تا آلمان 

نقشی برجسته تر را در هدایت اقتصادی و سیاسی اروپا بیابد.
تزلزل موقعیت حزب دموکرات مسیحی در انتخابات اخیر آلمان باعث شد تا مرکل 
اوایل ماه جاری اعلام دارد که برای رهبری حزب نامزد نخواهد شد و پس از پایان دوره 

صدراعظمی یعنی سال 2021 از سیاست کنار خواهد کشید.
در شرایط کنونی که انگلیس در گیر و دار خروج از اتحادیه اروپا بوده و چشم انداز 
پایان دوره ای زمامداری رهبری مقتدر در آلمان پدیدار شده، فرانسه خود را با مسوولیت 

هایی تازه مواجه می بیند. 
در جریان اختلافات اروپا و آمریکا نیز در قیاس با تماس های تلفنی مرکل و ترامپ 
برای بحث بر سر نقاط تعارض، مکرون به شکلی علنی و عینی تر وارد عرصه چانه زنی 
با ترامپ شد. این در حالی بود که بسیاری از ناظران نخستین دیدار مکرون با ترامپ در 

اردیبهشت ماه پارسال را بسیار دوستانه و فراتر از عرف دیپلماتیک توصیف کردند.
با نگاه کلان به سیاست های فرانسه در شرایط کنونی برخی می گویند شاید 
مکرون قصد دارد تا هدایت لیبرال دموکراسی های غربی را برای مواجهه با سیاست 
های خودسرانه رئیس جمهوری آمریکا را برعهده گیرد از این رو است که فراتر از فشار 
دادن انگشتان ترامپ در مصافحه با او، آشکارا بر ناسیونالیسم ترامپی می تازد با این حال 
مشخص است که مکرون قصد ندارد تا به صورت مستقیم با واشنگتن وارد مواجهه شود.

از همین رو است که ایده هایی چون ارتش واحد اروپایی با جلب حمایت دیگر دولت 
های اتحادیه مرکز توجه رهبران پاریس قرار می گیرد تا فرانسه نه به تنهایی بلکه در هاله و 
هسته ای یک جناح بندی بین المللی اهداف خود را در هماوردی با واشنگتن تعقیب کند.

نکتـه

خبــر

رئیس جمهور، روابط ایران و عراق را از لحاظ تاریخی، فرهنگی، 
مصالح ملی و منطقه ای، روابطی مهم و ویژه برشمرد و تاکید کرد: 
امروز ارزش مبادلات تجاری و اقتصادی ایران و عراق به حدود 12 
میلیارد دلار می رسد که با توجه به ظرفیت های گسترده ای که 
دو کشور از آن بهره مند هستند ، این رقم می تواند به 20 میلیارد 

دلار افزایش یابد. 
حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی روز شنبه در 
نشست خبری با "برهم صالح" رئیس جمهور عراق، ضمن تبریک 
به ملت عراق به خاطر برگزاری موفقیت آمیز انتخابات مجلس 
و تشکیل دولت جدید و انتخاب رئیس جمهور جدید، به روابط 
دیرینه مسوولان دو کشور اشاره کرد و گفت: همه مسوولان فعلی 
جمهوری عراق با مسوولان جمهوری اسلامی ایران یک همکاری 
بیش از 30 ساله در مبارزه با استبداد در عراق و استقرار امنیت 

در آن کشور دارند.
دکتر روحانی با اشاره به نشست هیات های عالیرتبه دو کشور 
اظهارداشت: در این نشست ضمن بررسی روابط دو کشور، دو 
طرف ضمن تاکید بر ادامه روند توسعه روابط سیاسی، فرهنگی و 
اقتصادی بر این نکته نیز اذعان داشتند که ظرفیت های فراوانی 

برای توسعه روابط وجود دارد که باید از آنها بهره گرفت.

* مقدمات اتصال راه آهن شلمچه به بصره کاملا مهیا 
است 

رئیس جمهور گفت: ما امروز در زمینه روابط و تبادل برق، گاز، 
فراورده های نفتی و همچنین فعالیتهای دو کشور در زمینه های 
کشف و استخراج نفت و اتصال راه آهن دو کشور از سمت غرب و 

جنوب، گفت و گو کردیم.
دکتر روحانی افزود: مقدمات اتصال راه آهن شلمچه به بصره 
کاملا مهیا است و با اقدامات وزارت دارایی عراق، شرکت ایرانی می 
تواند کار خود را شروع کند و با تکمیل این 35 کیلومتر خط آهن، 
روند انتقال محموله های تجاری و مسافر  میان دو کشور بویژه در 

ایام اربعین تسهیل خواهد شد.
رئیس جمهور مساله لایروبی در اروند رود و شط العرب را برای 
دو کشور حائز اهمیت برشمرد و تاکید کرد: این اقدام باعث آبادانی 

بیشتر خرمشهر ، آبادان ، بصره و فاو خواهد شد.
دکتر روحانی، مساله محیط زیست را نیز از دیگر مسایل دارای 
حائز برای دو کشور خواند و افزود:  امروز بخشی از مردم ما در 
مرزهای غربی و جنوبی با مشکل ریزگردها مواجه اند و این مشکل 

و معضل با همکاری دو کشور باید حل و فصل شود.
رئیس جمهور با ابراز خرسندی از قول مساعد رئیس جمهور 
عراق گفت:رئیس جمهور عراق وعده دادند که شخصا این موضوع 
را پیگیری خواهند کرد و بی تردید همانطور که دو کشور با کمک 

یکدیگر موفق شدند مردم را از رنج داعش نجات دهند، اکنون 
نیز با کمک یکدیگر می توانند مردم دو کشور را از رنج ریزگردها 

رهایی و نجات دهند.
دکتر روحانی ایجاد یک منطقه آزاد تجاری میان دو کشور 
را از دیگر موضوعات مورد توافق در نشست هیات های عالیرتبه 
ایران و عراق ذکر کرد و اظهارداشت: در این منطقه آزاد تجاری 
می توانیم صنایع مشترک را ایجاد کنیم و این موضوع مهم مورد 
توافق دو کشور بود که کمیسیون مشترک می تواند اجرای آن را 

سریعا پیگیری کند.

* امنیت و توسعه عراق را امنیت و توسعه ایران 
می دانیم 

رئیس جمهور در ادامه به همکاری های منطقه ای دو کشور 
اشاره کرد و گفت : منطقه ایران و عراق، تقویت ثبات و امنیت را 
به نفع مردم منطقه می دانند و معتقدند که کشورهای منطقه 
بدون نیاز به مداخله خارجی و با گسترش همکاری های مشترک 

، قادرند امنیت و ثبات منطقه را تامین کنند.
مشترک  تلاش  با  که  کرد  امیدواری  ابراز  روحانی  دکتر   
کشورهای منطقه و بویژه دو کشور ایران و عراق ، امنیت و ثبات 
منطقه تقویت شود و  جنگ ویرانگر و ظالمانه یمن پایان یابد و 

ثبات و امنیت در سوریه و کل منطقه ایجاد شود.

رئیس جمهور در پایان تاکید کرد که ما امنیت و توسعه 
عراق را امنیت و توسعه ایران می دانیم و معتقدیم روابط بسیار 
نزدیک دو ملت ، باید روز به روز عمیقتر و همکاری های مشترک 
اقتصادی و سیاسی دو کشور دوست، بیش از پیش تقویت شود.

 
* عراق باید به عرصه ای برای اشتراک منافع ملت های 

منطقه تبدیل شود 
رئیس جمهور عراق نیز در این نشست خبری ، با قدردانی 
از میزبانی شایسته و گرم رئیس جمهور و مسئولین جمهوری 
اسلامی ایران، گفت: امروز پیامی روشن از بغداد آورده ام که در 
عراق اهمیت روابط با جمهوری اسلامی ایران را درک می کنیم و 
این روابط فرهنگی، اقتصادی و اجتماعی بین دو کشور ، ریشه در 
تاریخ دارد.برهم صالح افزود: اشتراکات عمیقی دو ملت همسایه 
و مسلمان را به یکدیگر پیوند داده است و همچنین شرایط 
جغرافیایی که در همسایگی یکدیگر قرار دارند، این پیوندها را 
بیشتر تقویت می کند.رئیس جمهور عراق با تأکید بر اینکه 
ملت های ایران و عراق در بسیاری از حوادث مهم منطقه حامی 
یکدیگر بوده اند، خاطر نشان کرد: ما حمایت های شما از مردم 
عراق را برای مبارزه با استبداد صدام فراموش نمی کنیم. همچنان 
که موضع اخیر ایران در مبارزه با تروریسم فراموش نمی شود و 

ایران نقش بزرگی در شکست تروریسم داشت.

وی با تأکید بر اینکه اهمیت فراوانی برای این پیوندهای 
مشترک قائل هستیم و می خواهیم به شرایطی بهتر از آنچه که 
در آن قرار داریم، برسیم، گفت: این شرایط و روابط بهتر، امری 

است که ملت های دو کشور و منطقه شایسته آن هستند.
رئیس جمهور عراق با اشاره به اینکه امروز عراق بعد از شکست 
نظامی داعش، بازسازی و تقویت ثبات سیاسی را پیش رو دارد، 
ادامه داد: تحقق این دو امر نیازمند اقدامات، برنامه ها و اصلاحات 
سیاسی و اقتصادی داخلی و همچنین وجود فضای منطقه ای 
باثبات است.برهم صالح با تأکید بر اینکه زمان آن رسیده که 
در منطقه نظام منطقه ای جدیدی شکل گیرد که تأمین کننده 
منافع ملت ها باشد، افزود: در این راستا اهمیت بالایی برای نقش 
جمهوری اسلامی ایران قایل هستیم و همچنین عراق باید نقش 

مهم و محوری در این خصوص داشته باشد.
رئیس جمهور عراق با بیان اینکه عراق باید به عرصه ای برای 
اشتراک منافع ملت های منطقه تبدیل شود و نه میدانی برای 
کشمکش اراده های متناقض"، افزود: نظام جدید منطقه ای باید 
مبتنی بر همگرایی سیاسی و همکاری ملت ها باشد که در این 
راستا استقلال و حاکمیت کشورها محترم  و مقدم شمرده شود.

وی ادامه داد: در همین چارچوب باید منافع ملت ها و کشورها 
را بر هر ملاحظه ای مقدم بداریم و در همین راستا از وزارتخانه 
های خارجه و صنایع  می خواهم که فعالیت های مشترک را 

گسترش دهند .
برهم صالح با تأکید بر اینکه ایجاد مناطق تجاری آزاد مرزی 
اهمیت بسیاری دارد، گفت: مرتبط ساختن خطوط راه آهن بین 
دو کشور کمک فراوانی به جابجایی زوار می کند و همچنین اقدام 
مهمی برای زیرساخت های اقتصادی و تجاری بین دو کشور است.

رئیس جمهور عراق با بیان اینکه امیدوارم در خلال پروژه های 
مرتبط ساختن خطوط راه آهن بین دو کشور، فضایی ایجاد شود 
که عراق نقشی فراتر در منطقه و زمینه ای برای برقراری ارتباط 
بین کشورها داشته باشد، افزود: در این صورت کشورهای منطقه 
از نزاع بر سر مسایل بی اساس دست کشیده و به سمت مسایل 

مهم تر برای جوانان سوق می یابند.
برهم صالح با اشاره به اهمیت همکاری های زیست محیطی 
زیستی  مسایل محیط  آینده، گفت:  و  امروز  نسل های  برای 
مشکلاتی جهانی هستند، اما این مشکلات تأثیراتی بزرگتر از هر 
جای دیگر در منطقه دارد و همکاری ها در زمینه آب و دیگر 

مسایل میحط زیستی به ملت های دو کشور کمک می کند.
رئیس جمهور عراق با اشاره به اصولی ثابت و دیگر متغیرها 
در روابط دو کشور، خاطر نشان کرد: اصول ثابت برای ما روشن 
است و این اصول، روابط نیرومند و دوستی نزدیک دو ملت، برای 

خدمت به دو کشور و منطقه است.

یـک عضـو مجمـع تشـخیص مصلحـت نظـام 
دربـاره تذکـر آیت الله احمـد جنتی بـه احمدی نژاد 
دربـاره  بحث هایـی  دفعـه  دو  یکـی  می گویـد: 
ایشـان  بـار هـم خـود  یـک  و  احمدی نـژاد شـد 
حضـور داشـت. تذکر هایی داده شـد، ولی مـا اصولا 
کشـانده شـدن این بحث هـا را به مجمـع، مصلحت 

نمی دانیـم.
 محمدرضـا باهنـر با 28 سـال سـابقه نمایندگی، 
یکـی از باسـابقه ترین نماینـدگان مجلـس شـورای 
اسـلامی بـوده اسـت. او کـه حـالا عضـو مجمـع 
تشـخیص مصلحـت نظـام اسـت، در گفت وگـو بـا 
ایرناپـلاس بـر اسـاس تجربه خـود می گویـد رئیس 
مجلـس باید بـر قلـب نماینده هـا حکومـت کند نه 
بر جسـم آنـان. او تأکید دارد که بایـد رئیس مجلس 
لابی گر قـوی و خوبی باشـد. باهنر همچنیـن در این 
مصاحبـه از خط قرمز فسـاد بـرای خـود در مجلس 
گفتـه و همچنین روایـت تازه ای از مجمع تشـخیص 
مصلحـت نظـام دارد کـه در ادامـه، مشـروح ایـن 

مصاحبـه را می خوانیـد:

مدیریـت  کـه  بودیـد  گفتـه  مصاحبـه ای  در   *
مجلـس دهم بـه خاطر اینکـه فراکسـیون اکثریتی 
وجود ندارد و سـه فراکسـیون بودن، بـرای لاریجانی 
سـخت اسـت. منظـور شـما از عبـارت »مدیریـت 
مجلس« چیسـت؟ برداشـت های زیادی می تـوان از 

ایـن عبارت داشـت؟
مجلس شـورای اسـلامی هرچند یکی از سـه قوه هسـت 
و بـه تعبیـر امـام)ره( در رأس امـور قـرار دارد،  امـا مجلـس 
بـا بقیـه قـوا تفـاوت دارد. از ایـن جهـت، کـه رئیس مجلس 
نه تنهـا همکارانـش را خـودش انتخاب نمی کنـد، بلکه حتی 
نـواب، دبیر و هیأت رئیسـه را نیز انتخـاب نمی کند. بنابراین 
بـه اصطـلاح تعامـل دو طرفه اسـت یا دسـت رئیس مجلس 
همـواره زیـر سـاطور نماینـدگان قـرار دارد و بایـد طـوری 
مجلـس را اداره کنـد کـه نماینـدگان بـه رئیـس مجلـس 

اعتمـاد کنند.

* منظور شـما این اسـت که رئیـس مجلس بتواند 
بـرای نماینـدگان تعییـن تکلیف کند و او مشـخص 
کنـد چه چیـزی رد و یا تصویب بشـود؟ چون همین 
الان هـم خیلی ها معتقدنـد که علـی لاریجانی همه 

کاره مجلس اسـت.
نـه این گونـه نیسـت. رئیس جمهـوری اگر از یـک وزیری 
دلخـور شـود به راحتـی عزلش می کند یا رئیـس قوه قضاییه 
هـم به همین  شـکل معاونـان را انتخاب و عـزل می کند. اما 
اگـر رئیـس مجلـس از نائب رئیس خوشـش نیایـد، چاره ای 
جـز همـکاری نـدارد. یـک بـار یکـی از نماینـدگان، تذکـر 
آیین نامـه ای داد و مـن گفتـم تذکـر وارد نیسـت. نماینـده 
عصبانی شـد گفت ما خودمان شـما را به آن بالا فرسـتادیم 
و خودمان هم شـما را پایین می آوریم. من از پشـت تریبون 
از »رو نرفتـم« و گفتـم کامـلًا درسـت می گوییـد و از نظـر 
حقوقـی مـن با رأی شـما اینجـا نشسـته ام و هر وقـت اراده 
کنیـد پاییـن می آیـم ولی تـا موقعی کـه اینجا نشسـته ام از 
اختیاراتـم اسـتفاده و بـه وظایفم عمل می کنم و دوسـتی و 
خاله بـازی و رفیق بـازی هـم نداریـم. مـن موظفـم آیین نامه 
را اجـرا کنـم. الان کـه می گوینـد رئیس مجلس همـه کاره 
اسـت باید شـخصی مثال بزنم. مثـلًا رئیس مجلس، مجلس 
را تحویـل یـک فردی می دهد مثلًا بنده که ده سـال سـابقه 
نایب رئیسـی را دارم و اطمینـان خاطر دارد و راحت مجلس 
را تحویـل نایبـش می دهـد. یک موقع رئیـس مجلس نایبی 

دارد که سـال اول کارش در این سـمت هسـت.

* مثل آقای مطهری.
بلـه. بـرادر خوبی هسـت. یک دفعـه از من سـؤال کردند 
که مدیریت آقایان پزشـکیان و مطهری را می پسـندی، من 
گفتـم کـه اگـر بخواهید سـال اول آقایان را با سـال آخر من 
مقایسـه کنید، بی انصافی هسـت، ولی اگر با سـال اول نایب 
رئیسـی من مقایسـه کنید، بلـه خیلی هم خـوب دارند اداره 

می کننـد و خوب دارند مسـلط می شـوند.

* مدیریـت کـردن یعنی نظـم و انضبـاط مجلس 

را حفـظ کـردن و یـا لابـی کـردن بـرای اهدافـی 
مشـخص؟ 

تا مجلس دهم همیشـه فراکسـیون های اقلیت و اکثریت 
بـود، ولـی الان برای اینکه چیـزی از مجلس دربیاید، باید دو 
فراکسـیون را بـه هرقیمتی که هسـت به هـم نزدیک کنند. 
بایـد رئیـس مجلس لابی کنـد این ها را کنار هم بنشـاند. ما 
می بینیـم کـه یک اتفـاق غیرمترقبـه در مجلـس می افتد و 
مجلـس دهم سـه وزیر را اسـتیضاح می کند و دوبـاره به هر 
سـه رأی بیشـتر می دهـد. منظور این اسـت کـه باید رئیس 
مجلـس لابی گـر قـوی و خوبـی باشـد. رئیس مجلـس باید 
بـر قلـب نماینده هـا حکومـت کنـد نه بر جسـم آن هـا. باید 

اقتدار و نفوذ داشـته باشـد.

*  از نظـر خودتان، شـما تجربه خـوب و موفقی در 
لابی گـری داشـته اید؟

برخـی لابی گـری را مذموم و برخی ممدوح می شـمارند. 
مهـم این اسـت کـه تصورمـان از لابی گـری چه باشـد. یک 
موقـع فـردی می خواهـد بـا لابی گـری نماینـدگان دیگـر را 
هـم رأی خـودش کنـد، خب بایـد گفت که قرار همیشـگی 
نماینـدگان همیـن اسـت. همه دنبـال این هسـتند که رأی 
بقیـه نماینـدگان را با خود همسـو کنند. ایـن اگر لابی گری 
باشـد خیلـی خـوب اسـت، اصـلًا در اسـلام امربه معـروف و 

نهـی از منکـر یـک نوع لابی اسـت.

* شما چگونه لابی گری می کردید؟
یـک موقع برای لابی گـری از ابزار پول، تهدید، خشـونت 

و زیـر آب زدن اسـتفاده می کنند که این بد اسـت.

* شما از چه ابزاری استفاده می کردید؟
مـن ادعایـم این اسـت کـه سـعی می کـردم نمایندگان 
را قانـع کنـم. برخی نماینـدگان خیلی وقت هـا به یک رأی 
قطعـی نمی رسـیدند،  از مـن سـؤال می کردنـد کـه نظر تو 
چـه هسـت و بـه نظـر مـن اعتمـاد می کردنـد. نمایندگان 
مجلـس از نظـر آیین نامـه ای یـک رأی بیشـتر ندارنـد چه 
رئیـس مجلـس و چـه نماینـده اقلیت هـا. امـا نماینده هـا 
حـوزه نفوذ رأی شـان متفاوت اسـت. یک نماینـده به اندازه 
70 نفـر حـوزه نفـوذ رأی دارد ولـی برخـی حتـی حـوزه 
نفـوذ رأی خـود را هم ندرانـد. یعنی موقـع رأی دادن گیج 

می شـوند.

*   اسـم پـول را به عنـوان یکـی از ابـزار لابـی 
آوردید. آقای توکلی مشـخصات و مصادیق روشـنی 
از وجـود فسـاد در مجلـس شـورای اسـلامی گفته 
اسـت. بـا توجـه بـه اینکـه شـما از باسـابقه ترین 
نماینـدگان مجلـس هسـتید،  می توانیـد مصادیقی 
از فسـاد در مجلـس را بیـان کنیـد؟ البتـه تابه حال 
ندیـد ه ام در مصاحبه هـای خـود از مواجهه شـدن با 

فسـاد در مجلـس روایتـی گفته باشـید.
یـک موقع هسـت کـه آدمـی می خواهـد تبلیغ با فسـاد 
کنـد یـک موقع هم هسـت که می خواهـد با فسـاد برخورد 

. کند

* اول باید مشـخص شـود که کجا فسـاد هسـت. 
نماینده هـا  برخـی  می گفـت  توکلـی  آقـای  مثـلًا 

می گیرنـد. حق القـدم 
از آن بزرگ تر. در کل کشـور گاهی مرز فسـاد مشـخص 
نیسـت. آیـا وام گرفتن فسـاد هسـت یا نـه؟ آیـا وام گرفتن 
و برای کار مشـخص هزینه کردن فسـاد هسـت یا نیسـت؟

* شـما کـه تجربـه زیـادی در مجلـس داریـد، 
دیده ایـد؟ چـه  بگوییـد 

یـک موقـع یکـی می گویـد یـک نماینـده دزدی کـرد. 
می گوییـم چـرا نماینده هـا را متهـم می کنـی، می گوید من 
گفتـه ام یـک نماینـده، گفتم تـو بی خود کـردی گفتی یک 
نماینـده، اسـمش را ببـر چـون این گونـه هـر 290 نماینده 
متهـم می شـوند و بایـد 289 نماینـده را تبرئـه کنند. حتی 

برخـی چیزها مرزهایش مشـخص نیسـت.

* شـما به عنـوان یـک نماینـده و نایـب رئیـس 
باسـابقه و با تجربه مرزتـان در مواجهه با فسـاد چه 

؟ د بو
مثـلًا یـک نماینـده به یک وزیر فشـار می آورد کـه پروژه 
نیمه تمـام عمرانـی منطقه خـودش را تمام کند. ایـن پروژه 
عمرانـی را همـه مـردم اسـتفاده می کننـد. یکـی می گویـد 
ایـن پروژه، حـق حوزه انتخابیـه کناری بوده اسـت. نماینده 
جماعـت خـودش را مأمـور آبادانی حـوزه انتخابیـه خودش 
می دانـد. مـن یکـی از اشـکالاتی کـه به مجلـس نمایندگان 

دارم . . .

*  از ایـن بحث خارج بشـویم. شـما حـد و حدود 
فسـاد در مجلـس را چه می دانسـتید؟

 باید بگوییم فسـاد چی هسـت. یک موقع هسـت کسـی 
می آیـد در مجلـس مثـلًا می گویم، یـک معلم اسـت دو ماه 
اول تـلاش می کنـد که خـود را به وزارت نفـت منتقل کند، 

خب این فسـاد هسـت.

* مصداق بگویید.
اسـم ببـرم؟  حتمـاً نمی بـرم، ایـن کار غلطـی اسـت. این 
فسـاد اسـت. موقعـی که تریبـون به دسـت  می آوریـم، یک 
آدمـی را متهـم کنیم. مـن می گویم که این کار رسـانه غلط 
اسـت که مـن را جلوی دوربین نگه می دارد که اسـم فاسـد 

را ببرم. اسـم فاسـد معاویه اسـت.

نماینـدگان  برخـی  می گویـد  توکلـی  آقـای   *
حق القـدم می گرفتنـد. درواقـع یک مصـداق اقدام 
فاسـد را بیـان می کنـد تـا راه فسـاد بسـته شـود.

مـن از همین مصادیق می گویم. در کشـور چهار میلیون 
نفـر بـی کار هسـتند، به محـض اینکـه نماینـده می شـویم، 
فامیل هایمـان اسـتخدام می شـوند. این ها وجـود دارد و باید 
جلوی آن گرفته شـود. یک نماینده، اسـتیضاح یـک وزیر را 
امضـا می کنـد و بعـد پـس می گیـرد. می گوید من اشـکالم 
بـه وزیـر ایـن بود کـه فلان اتوبـان را تمـام نکرده بـود، حالا 
تعهـد گرفتـه ام که تمام کند. حالا سـؤال این اسـت که این 

پـس گرفتن امضا فسـاد هسـت یا نیسـت؟

*  از اشتباهات خود در مجلس بگویید.
اشـتباهات مـن کم نیسـتند و فـراوان هسـتند. نماینده 
مجلـس کـه هـر روز در صحـن و کمیسـیون باشـد، بایـد 
تصمیـم بگیـرد. رأی ممتنع هـم در مجلس یعنـی تصمیم. 
هـر زمانـی هـم کـه نماینـده تصمیـم بگیـرد، به وحـی که 
متصـل نیسـت، ممکـن اسـت کـه تصمیـم اشـتباه باشـد. 
در مجلـس هفتـم زمانـی که داشـتند قیمـت بنزیـن را آزاد 
می کردند، ما چشـممان از تعدیل سـال 74 مرحوم هاشمی 
رضوان اللـه تعالـی علیـه، ترسـیده بـود و بـه همیـن خاطر، 
جلـوی افزایـش قیمـت بنزیـن را گرفتیم. بعـد کار به جایی 
رسـید که احسـاس کردیـم تصمیم اشـتباهی بوده اسـت و 
اگـر به تدریـج قیمـت بنزین بـالا آمده بـود، امروز کشـور ما 

در رتبـه اول یـا دوم در شـدت مصـرف انـرژی نبود.

*  از اشتباهات سیاسی هم بگویید.
اینکـه اصـلًا چـرا آمـدم مجلـس؟ اگـر مجلـس نیامـده 
بـودم و سـراغ کار دیگـری می رفتـم بهتر بود. ولی پشـیمان 

نیسـتم از آمـدن بـه مجلـس، شـوخی کردم.

* همان طـور کـه خیلی هـا می گوینـد، بـه نظـر 
می رسـد مجمـع تشـخیص مصلحـت نظـام همانند 
دوره قبـل نیسـت. نظـر شـما در این باره چیسـت؟

ایـن دوره هنـوز مجمـع سـرخط نیامـده اسـت. دو علت 
دارد؛ یکی متأسـفانه رئیس مجمع وضعیت جسـمانی خوبی 
ندارنـد و نمی تواننـد حضور جدی داشـته باشـند. نکته دوم 
اینکـه در حکـم جدیـد رهبـری بـرای مجمع، یک پیوسـت 
هسـت کـه در آن مطالباتـی از مجمع مطرح شـده اسـت و 
همیـن، مقـدار زیـادی سـاختار مجمـع را بـه هـم ریخته و 
متغیـر شـده اسـت. تـا دوره هـای گذشـته مجمـع فقـط به 
رهبـری بـرای تعییـن سیاسـت کلی مشـورت مـی داد ولی 
حـالا مجمـع عمـلًا بایـد سیاسـت گذاری کنـد. قبـلًا مـا 
سیاست نویسـی داشـتیم ولـی الان سیاسـتگذاری، تدویـن، 
اجـرا و همچنیـن گرفتـن بازخورد و اصلاح هم بـه آن اضافه 
شـده اسـت. ایـن فرآیند هـا هنـوز در مجمـع و دبیرخانـه 

نهایـی نشـده و مقـداری کار لنگ اسـت.

* برخـی می گوینـد الان در مجمـع آقـای رضایی 
همه کاره اسـت.

آقـای رضایـی دبیـر مجمـع تشـخیص هسـتند. بلـه! در 
غیبـت رئیـس عمـلًا کارهـای اداری و تحقیقـی در دسـت 

ایشـان اسـت و دسـتور کار جلسـه را تعییـن می کننـد.

* از یـک عضـو مجمع تشـخیص مصلحـت نظام 
شـنیدم کـه آقـای جنتی بـه آقـای احمدی نـژاد به 
خاطـر اظهـارات و مواضع شـان گویـا در حاشـیه و 
یـا یکـی از جلسـات مجمع تذکـر داده اند، شـما در 

جریـان ایـن ماجرا هسـتید؟
این هـا گاهـی پیش می آیـد. یکـی دو دفعـه، بحث هایی 
دربـاره احمدی نـژاد شـد و یـک بار هـم خود ایشـان حضور 
داشـت. تذکرهایـی داده  شـد، ولی ما اصولًا کشـانده شـدن 
ایـن بحث هـا را بـه مجمع، مصلحـت نمی دانیم و مـن هم از 
افـرادی بـودم که ماجـرا را متوقـف کردم. یعنـی گفتیم اگر 
اختـلاف و موضـع سیاسـی بیـرون باشـد به صحـن مجمع 

نبایـد بیاید.

* هـر روز خبرهـای مختلفـی از مشـهد می آیـد. 
یـک بـار لغـو سـخنرانی و کنسـرت یـک بـار هم 
تهدیـد نماینده هـا! حـالا هـم کـه آقـای رئیسـی 
تیـم نظامی جدیـدی برای آسـتان قـدس راه اندازی 
کـرده، تفسـیر شـما از ایـن اقدامـات در مشـهد 

مقـدس چیسـت؟
 خبرهـا را باید پیگیری کنم. شـما داریـد خبر می دهید. 
ابـداً تهدید نماینده ها را نشـنیده ام، کی چه کار کرده اسـت.

ورزشـگاه ها  بـه  زنـان  ورود  دربـاره  نظرتـان   *
چیسـت؟ بالاخـره این یک خواسـته جدی بخشـی 

امروز اسـت. از جامعـه 
 بایـد مقامـات بحـث و بررسـی کننـد و مـن الان نظـر 

خاصـی نـدارم.

دکتر روحانی در نشست خبری با رئیس جمهور عراق:

مبادلات تجاری ایران و عراق به 20 میلیارد دلار افزایش یابد

محمد رضا باهنر :

محسن رضایی همه کاره مجمع است
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از تو مى خواهم كه بر محمّد و خاندان محمّد
 درود فرستى و كارم را به فرجام رسانى و در فَرَجم 

تعجیل كنى و مرا كفایت كنى و عافیت بخشى و 
حاجت هایم را برآورده كنى، ...«
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فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
استان قم از تلاش برای رفع مشکلات 
فاضلاب مسکن مهر پردیسان خبر داد و 
گفت: تا کنون به منظور رفع این مشکل 
بیش از 12 کیلومتر شبکه فاضلاب اجرا 

شده است.
شرکت  عمومی  روابط  گزارش  به 
قم، دکتر علی  استان  فاضلاب  و  آب 
اقدامات  به  اشاره  با  صادق پور  جان 
برای  فاضلاب  و  گسترده شرکت آب 
رفع مشکلات فاضلاب ساکنین مسکن 
گفت:  کوتاه  مدت  در  پردیسان  مهر 

احداث  شده  انجام  اقدامات  از  یکی 
پردیسان  فاضلاب محلی  تصفیه خانه 
با هدف جمع آوری و تصفیه فاضلاب 
هزار   2 معادل  مسکونی  واحد   500
نفر است که همزمان با هفته دولت به 

بهره برداری رسید.
وی همچنین با اشاره به انعقاد قرارداد 
به منظور اجرای شبکه فاضلاب مسکن 
مهر پردیسان، اظهار داشت: 7 قرارداد با 
ارزش بیش از 22 میلیارد ریال به منظور 
ایجاد حدود 30 کیلومتر شبکه در این 

منطقه منعقد شده است.

فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
استان قم با بیان اینکه عملیات اجرایی 
لوله گذاری از ابتدای تیرماه آغاز و بیش از 
40 درصد پیشرفت داشته است، گفت: 
تاکنون حدود 12 کیلومتر از پروژه به 
انجام رسیده است و امیدواریم در صورت 
رفع مشکلات این پروژه ها تا پایان سال 

به اتمام برسد.
پیش  چالش های  از  برخی  به  وی 
روی این پروژه اشاره و خاطرنشان کرد: 
خط  مسیر  در  کشاورزی  معارضین 
اصلی کنار کانال انتقال سیلاب، کاهش 

اعتبارات و افزایش قیمت خرید مصالح و 
هزینه های اجرا را از جمله این چالش ها 

ذکر کرد.
دکتر صادق پور با بیان اینکه تمام 
مشکلات  رفع  برای  را  خود  تلاش 
فاضلاب مسکن مهر پردیسان به کار 
اقدامات در  یادآور شد:  خواهیم بست 
حال انجام برای رفع مشکل در کوتاه 
مدت است و برای رفع کامل این معضل، 
که  است  نیاز  توجهی  قابل  اعتبارات 
امیدواریم با حمایت های مسئولان ملی 

و استانی این امر محقق شود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان  قم خبر داد؛

اجرای 12 کیلومتر شبکه فاضلاب در پردیسان

مهدی کاهه دادستان عمومی و انقلاب 
مرکز استان قم از کاهش محسوس آمار 

جرائم خشن در قم خبر داد.
مهدی کاهه در این رابطه اظهار کرد: 
در  دادستانی  ریزی های  برنامه  و  تدابیر 
صورت  به  ابتدا  از  خشن  جرائم  کنترل 
زیربنایی و ساختاری بوده و موجب شده هر 
ساله شاهد کاهش آمار جرائم خشن نسبت 
به قبل باشیم و این روند کاهشی همچنان 
ادامه دار خواهد بود.این مقام قضایی تصریح 
کرد: آمار جرائم خشن در هر دو شش ماهه 
سال ۹۶ نسبت به سال ۹5 روند کاهشی 
داشته است. در شش ماهه نخست سال 

جاری نسبت به مدت مشابه در سال ۹۶ هم این کاهش آمار جرائم خشن محسوس 
بوده است.

کاهه خاطرنشان کرد: قدرت نمایی با چاقو، ایجاد جرح عمدی با چاقو و مشارکت در 
نزاع دسته جمعی به ترتیب 57 درصد، 55 درصد و 4۶ درصد کاهش یافته و این امر 

جز با تلاش جهادی و انقلابی محقق نگشته است.
وی در گفت وگو با میزان ادامه داد: فراهم آوردن موجبات فساد و فحشا ۶۸ درصد، 
غصب عنوان 57 درصد، توهین به مقدسات 50 درصد، شرب خمر 47 درصد و خرید و 
فروش مواد مخدر 44 درصد کاهش در شش ماهه نخست سال جاری نسبت به مدت 
مشابه در سال ۹۶ کاهش داشته است.دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم در 
پایان گفت: البته با توجه به بروز برخی مشکلات در حوز های اقتصادی کشور جرائم 
نشات گرفته و مرتبط با این حوزه و اختلافات مالی و معاملاتی مردم افزایش داشته که 
برنامه ریزی و تدابیر لازم جهت کنترل و کاهش این جرائم در دستور کار دادستانی 

قرار گرفته است.
* باز شدن چتر حمایتی دادستانی قم برای کودکان، سالمندان و ناتوانان 

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم همچنین در رابطه با عملکرد و اقدامات 
شعب سرپرستی دادسرای قم بیان اظهار کرد: در شعبه سرپرستی قم موضوعاتی چون 
صغار، محجورین، مفقود الاثر، اموال بلاصاحب و بلاوارث، اطفال بد یا بدون سرپرست و 
افراد بلامکان مطرح می گردد که دادستانی قم به عنوان مدعی العموم در جهت حفظ 

حقوق و حمایت از همه اقشار جامعه اهداف خود را دنبال و اجرایی می کند.
وی در رابطه با صغار و محجورین بیان کرد: محجورین به علت حجر قانونی یا قضایی 
و فقدان اراده نیازمند حمایت دستگاه قضایی از حقوق مالی و غیرمالی خود دارند که 
با اقداماتی از قبیل اعزام نماینده به دفترخانه ها جهت خرید و فروش املاک صغار و 
محجورین، بازدید از محل زندگی در موارد ضرورری، نظارت بر برداشت از حساب ها 
از طریق ابطال کارت های بانکی و اعلام به بانک، اعزام نماینده به دادگاه ها در دعاوی 

مطروحه این افراد را زیر چتر حمایتی خود 
برده و چنانچه به اموال یا تمامیت جسمانی 
این افراد تعرضی صورت پذیرد با اعلام جرم 

به موقع از آنان محافظت می کند.
این مقام قضایی همچنین در رابطه با 
مجهول  افراد  از  قضایی  دستگاه  حمایت 
الهویه تصریح کرد: افراد مجهول الهویه یعنی 
یا مشکلات  بالا  علت سن  به  که  افرادی 
ذهنی یا جسمانی شدید به تنهایی قادر به 
انجام امور خود نبوده و یا فاقد هویت بوده و 
به علل مختلف در جامعه رها شده اند که 

نیازمند حمایت قضایی می باشند.
دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان 
قم افزود: در این راستا مکاتبه با بیمارستان جهت مساعدت در هزینه درمان، معرفی به 
پزشکی قانونی جهت بررسی وضعیت ذهنی و جسمانی، انجام اقدامات لازم جهت صدور 
شناسنانه فرضی و ابطال آن در صورت شناسایی خانواده و نظارت بر اموال و وجوهی که 
از طرف خیرین به این افراد داده می شود از جمله اقدامات دیگر شعب سرپرستی است 

که در جهت صیانت از حقوق این قشر از جامعه می باشد.
کاهه در خصوص معضل کودکان بی سرپرست یا بدسرپرست تصریح کرد: این 
معضل همواره به عنوان واقعیتی تلخ در جامعه بوده که عوامل مختلفی در این آن دخیل 
است که کودکان بدون سرپرست به کودکانی اطلاق می گردد که والدین یا سرپرست 
قانونی خود را به هر علت از دست داده اند و از حمایت و مراقبت از آنان محروم اند و 
اطفال بدسرپرست اطفالی هستند که در اثر سوء رفتار والدین یاسرپرست قانونی یا 
مشکلات ناشی از فقر فرهنگی یا مالی خانواده دچار آسیب های جسمی روحی روانی 

و آموزشی می شوند.
وی ادامه داد: شعب سرپرستی با اجرای برنامه هایی از جمله بازدید از مراکز نگهداری 
مددجویان و اطفال بد یا بدون سرپرست، مکاتبه با بهزیستی و کمیته امداد جهت 
مساعدت های مالی به خانواده های اطفال بدسرپرست، نصب امین برای کودکان بدون 
سرپرست جهت طرح دعاوی، مکاتبه با آموزش و پرورش جهت ثبت نام موقت اطفال 
بدون شناسنامه، مکاتبه با ثبت احوال و اخذ شناسنامه موقت برای اطفال فاقد هویت در 

جهت اصلاح و بهبود وضعیت این کودکان گام های موثری برداشته است.
این مقام قضایی گفت: دادستانی قم اخیرا با مستقر کردن واحد مددکاری در شعبه 
سرپرستی اقدامات حمایتی خود را گسترش داده و با توجه به این که ساماندهی 
وضعیت این کودکان در پرتو تعامل و همکاری دستگاه قضایی و سازمان بهزیستی 
امکان پذیرتر است با استقرار واحد مددکاری در شعبه سرپرستی این تعاملات را افزایش 
داده است. همچنین با ایجاد و استقرار واحد مددکاری، امکان ارتباط با سایر موسسات 

خیره و دارالایتام فعال در شهر و نظارت بهتر بر آنان میسر گردیده است.

دادستان کاهه خبرداد

کاهش  محسوس آمار جرائم خشن در استان قم

صلح طلبی و حقوق بشر به سبک سعودی ها کاریکاتور

پیمان علیشاهى

نامحـرمانه
استاندار قم خداحافظی کرد 

استاندار قم، روز شنبه با صدور پیام خداحافظی، براساس قانون منع به کارگیری بازنشستگان 
از مقام خود کناره گیری کرد. در بخشی از پیام سید مهدی صادقی آمده است: خداوند سبحان 
را شاکر و سپاسگزارم که موهبت خدمتگزاری به مردم شریف، متدین و انقلابی استان قم در 
سال های پایانی خدمت نصیب اینجانب گردید، توفیق خدمت در دیار مقدس قم و متبرک 
به آستان مقدس کریمه اهل بیت سلام الله علیها، مسجد مقدس جمکران و سرشار از فیض 
وجود مرجعیت معظم و حوزه پر خیر و برکت و بی بدیل علمیه به عنوان چشم و چراغ جهان 
اسلام و تشیع؛ که بدون شک تک تک لحظات آن برای بنده ارزشمند، مایه مباهات و افتخاری 
بزرگ محسوب می شود. درادامه  این پیام آمده است: اینک که بر اساس قانون منع بکارگیری 
بازنشستگان، چهل ماه مأموریت کاری اینجانب در خاستگاه انقلاب اسلامی به اتمام می رسد، 
همزمانی این اتفاق با چهلمین سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی را به فال نیک گرفته 
بر خود لازم می دانم از عموم مردم فهیم و قدر شناس قم، خاصه علما و مراجع بزرگوار که به 
جد همراهی ها و رهنمودهای داهیانه ایشان موجب پشتگرمی و عامل بسیار موثری در اجرا و 
پیشرفت توسعه استان در ابعاد مختلف اجتماعی، فرهنگی، سیاسی و امنیتی بوده است، تشکر 
نمایم. سید مهدی صادقی در تیرماه سال 13۹4 با استعفای حجت الاسلام والمسلمین صالحی 

منش ، از سوی هیات دولت به عنوان استاندار قم انتخاب شد.

سند درمان کشور تصویب شد 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: سند درمان کشور در دولت تصویب شد 
و فضای درمانی با تصویب این سند تا سال 1404 ساماندهی می شود. سیدحسن هاشمی 
روز شنبه در اجلاس ادواری شورای عالی کلان مناطق آمایشی و روسای دانشگاه های مراکز 
استان ها در وزارت بهداشت گفت: با تصویب سند درمان کشور از بسیاری از پارتی بازی ها 
جلوگیری می شود.وی افزود: این سند، وضعیت فضای درمانی کشور را تا سال 1404 مشخص 
کرده است و سهم دولت و بخش خصوصی را برای توسعه این فضا معین می کند. در این سند 
مصوب می شود که بخش دولتی و خصوصی چه میزان مجوزهای حوزه درمان را دریافت کنند 
و به چه میزان دستگاه ها و تجهیزات پزشکی برای درمان نیاز داریم.وزیر بهداشت: این سند 
میسر می کند که فضای درمانی کشور ساماندهی شود و از برخی فشارهای محلی و بی نظمی 
ها جلوگیری می کند.هاشمی گفت: سند درمان مشخص می کند در کدام طرح ها نیازمند 

ساخت و توسعه مراکز درمانی هستیم و مانند نقشه راه برای ماست.

»ابتکار« از کارمندانِ زن آمار داد
معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری با بیان اینکه باید بپذیریم بخشی از مدیریت 
جامعه در اختیار زنان قرار گیرد گفت: 40 درصد از کارمندان جمهوری اسلامی زن هستند این 
درحالیست که بسیاری از آنها از توانمندی علمی و تجربه کافی برخوردارند اما به آنها فرصتی 
داده نشده است.معصومه ابتکار در اولین برنامه از سلسله نشستهای تخصصی "تجارب زیسته 
زنان مدیر" تحت عنوان مدیریت "توسعه پایدار در دوران معاصر" با بیان اینکه مسائل حوزه 
"زنان" تنها خاصِ زنان نیست گفت: طی آمارهای یکسال گذشته، در سطح کلان مدیریتی 
شاهد رشد 1۶. 5 درصدی مدیریت زنان بوده ایم که این امار در استانداری ها با رشد ۶0 

درصدی مدیریت زنان همراه بوده است.

حناچی : تابع قانون هستم
شهردار جدید تهران به خبر رد صلاحیتش واکنش نشان داد.پیروز حناچی، شهردار تهران 
در گفت وگو با خبرنگار سیاسی خبرگزاری تسنیم، در پاسخ به این سؤال که "گفته می شود 
صلاحیت شما برای مسئولیت شهرداری تهران از سوی وزارت کشور تأیید نشده است"، اظهار 
داشت: ان شاءالله صلاحیت انسان از سوی خداوند رد نشود.وی که در حاشیه مراسم ختم 
رئیس فقید سازمان تامین اجتماعی سخن می گفت در پاسخ به سئوال خبرنگاری درباره صدور 
حکمش از سوی وزارت کشور با ابراز بی اطلاعی از این خبر اظهار داشت: هرگاه این حکم از 

سوی وزارت کشور صادر شود تابع قانون خواهم بود.

تشکیل پرونده برای تصادف نوربخش
رئیس سازمان بازرسی کل کشور از تشکیل پرونده برای تصادف منجر به فوت رئیس و 
معاون سازمان تامین اجتماعی خبر داد. قاضی ناصر سراج در حاشیه مراسم ترحیم محمدتقی 
نوربخش که ظهر امروز در مسجد نور برگزار شد با حضور در جمع خبرنگاران گفت:  برای 
تصادف منجر به فوت مدیرعامل و معاون سازمان تامین اجتماعی پرونده ای تشکیل شده است.

وی ادامه داد: در حال حاضر اقدامات کارشناسی در این زمینه در حال انجام است و پس از 
جمع آوری تمامی اطلاعات و ادله درباره این پرونده تصمیم گیری خواهد شد.

واکنش تند هاشمی طبا به ماندن تاج 
رئیس پیشین سازمان تربیت بدنی گفت: من خیلی با این قانون موافق نیستم چون پروسه 
جوان گرایی باید روند خودش را طی کند و در مواقع لازم از تجربه افراد استفاده شود. البته 
معتقدم که قانون باید اجرا شود. من شنیدم که وزیر با ادامه حضور تاج موافقت کرده است. 
برای من این سوال پیش آمد که مگر می شود کسی با امر خلاف قانون موافقت کند؟ درباره این 
موضوع مجلس باید نظر بدهد. همانند موضوع شهرداری که رای به رفتن آقای افشانی دادند.

جان کری: برجام زنده است
وزیرخارجه سابق امریکا در واکنش به »پایمال شدن دستاوردهای دولت اوباما«: من برای 
جهان تاسف می خورم. برای کشورم متاسفم که چهره مضحکی به خود گرفته است. در تمام 
زندگی ام می دانستم که سیاست کار سختی است. فراز و فرودهایی وجود دارند که اگر آن ها را 

شخصی سازی کنی، دوام نخواهی آورد.توافق ایران زخم برداشته اما هنوز زنده است

مدیرعامل مخابرات قم :

هیچ مشکلی ازلحاظ زیرساخت 
و تامین پهنای باند درقم وجودندارد 

مدیرعامل مخابرات قم گفت: در استان هیچ مشکلی از لحاظ زیرساخت 
و تامین پهنای باند وجودندارد و استفاده از ظرفیتهای موجود توسط مرکز 

تحقیقات میتواند درجهت نشر معارف دینی موثر باشد.
سیداسدا...دهناد مدیرعامل مخابرات قم درمراسم در مراسم امضاء  تفاهم 
نامه با مرکز تحقیقات کامپیوتری علوم اسلامی به اهداف این تفاهم نامه 
اشاره کرد و اظهارداشت : ایجاد فضای همکاری براساس اهداف مشترک 
طرفین برای دستیابی به شهری هوشمند، اسلامی و ایرانی از هدفاهای 
مهم این تفاهم نامه است.وی افزود: استفاده مطلوب از توانایی های طرفین 
برای اجرای پروژه های تحقیقاتی، کاربردی و کارآموزی از دیگر اهداف انعقاد 
این تفاهم نامه است.مدیرعامل مخابرات قم گفت: در استان هیچ مشکلی 
از لحاظ زیرساخت و تامین پهنای باند وجودندارد و استفاده از ظرفیتهای 
موجود توسط مرکز تحقیقات میتواند درجهت نشر معارف دینی موثر باشد.

عضو هیئت مدیره همراه اول از انعقاد تفاهم نامه بین همراه اول و مرکز 
تحقیقات کامپیوتری علوم اسلامی در آینده ای نزدیک خبر داد و گفت: 
امکانات بسیار خوبی در حوزه زیرساختهای همراه اول کشور وجود دارد 
که میتواند در راستای نشر معارف اسلامی مورد بهره برداری قرار گیرد.

حجت الاسلام شهریاری رئیس مرکز تحقیقات کامپیوتری علوم اسلامی 
نور  نیز در این مراسم گفت : انعقاد این تفاهم نامه میتواند راه را برای 
استفاده از زیرساختهای ارتباطی مخابرات بمنظور انتقال اطلاعات رایانه ای 
هموار کند.وی افزود: انتقال محتوای دینی و علمی این مرکز با استفاده از 
بسترهای مخابراتی میتواند کام تشنه جویندگان معارف دینی در سراسر 
جهان را سیرآب کند.این تفاهم نامه در قالب ۹ ماده تنظیم و پس از امضاء 
توسط حجت الاسلام و المسلمین شهریاری و مهندس سیداسدا...دهناد 

مبادله شد.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم تاکید کرد

تسریح در صدور مجوز
 ناحیه صنعتی خصوصی امید 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم از آمادگی این شرکت برای 
تسریع در بررسی درخواست و صدور مجوز ناحیه صنعتی خصوصی امید 

خبرداد.
امیرطیبی نژاد در دیدار با جمعی از نمایندگان و فعالان واحدهای 
تولیدی در ناحیه صنعتی امید طی سخنانی ساماندهی با هدف تسریع 
در خدمت رسانی به فعالان عرصه تولید و صنعت را از برنامه های اصلی 
شرکت شهرك های صنعتی قم عنوان کرد.وی با بیان اینکه ناحیه صنعتی 
امید دارای سابقه چند دهه ای در عرصه تولید و صنعتی در قم می باشد،  
اظهارداشت: با صدور مجوز ناحیه صنعتی خصوصی امید ضمن کمك به 
ساماندهی بهتر واحدهای صنعتی مستقر در این منطقه و همچنین ارتقاء 
سطح زیست محیطی زمینه تسهیل خدمت رسانی دولت به تولید کنندگان 
این ناحیه فراهم خواهد شد.مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم با 
اشاره به مشکلات پیش روی فعالان این منطقه گفت: ارائه نامناسب خدمات 
زیربنایی ، تاسیسات مشترك، خدمات عمومی و جمع آوری زباله، فضاهای 
سبز و وجود چاه های آب متعدد از مهمترین مشکلات و نیازهای پیش 
روی این منطقه بحساب می ایند.وی اضافه کرد: با ایجاد ناحیه صنعتی 
خصوصی واحدهای تولیدی از نظر حقوقی دارای شخصیت و قوانین جدید 
شده و همچنین خدمات و مزایایی از جمله استثنا شدن از قوانین شهرداری 
ها و یا برخورداری از معافیت های مالیاتی و کاهش در هزینه های عمومی 

و خدماتی برخوردار می شوند.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

چهار درصد فضای سبز شهری قم 
چمن است 

دومین جلسه کارگروه استانی سازگاری با کم آبی وهجدهمین جلسه 
شورای حفاظت منابع آب روز پنجشنبه با حضور استاندار و مسئولان در 
سالن امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد و اعضا بر اجرای برنامه های 

سازگاری با کم آبی در سه بخش شرب، کشاورزی و صنعت تاکید کردند.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم در این جلسه 
با بیان این که چهار درصد فضای سبز شهری قم چمن است، گفت: اعلام 
آمادگی کرده ایم در فاز نخست 50 درصد چمن رودخانه حذف شود و 
دستگاهی نیز به همین منظور خریداری نموده ایم.پیام جوادیان افزود: طبق 
جمع بندی صورت گرفته تا دی ماه به طور کامل چمن از بستر رودخانه 
حذف می شود و مقدار قابل توجهی کاهش مصرف آب در این بخش 
صورت می گیرد.وی بیان کرد: 25 اقدام دیگر نیز تعریف شده و برای انجام 
آن متعهد شده ایم که به کاهش مصرف آب در حوزه فضای سبز و سایر 

موارد کمک می کند.
 

مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی شهرداری قم تاکیدکرد

 اتخاذ تدابیر ویژه برای کاهش اثر 
افزایش قیمت ها بر پروژه های شهری

مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم گفت: 
شهرداری تدابیر ویژه ای برای کاهش اثر افزایش قیمت ها بر روند پروژه های 

شهری اتخاذ کرده است.
عباس حلوائی زاده با اشاره به افزایش شدید قیمت ها در ۶ ماهه نخست 
سال جاری اظهار کرد: بخشی از قراردادهای سال گذشته شهرداری بدون 
تعدیل بود و به دلیل اختلاف قیمت های فاحشی که از ابتدای سال اتفاق 
افتاد مشکلاتی برای پیمان های شهرداری به وجود آمد.وی با تاکید بر اینکه 
در برخی بخش ها خصوصا در بخش های الکتریکی و... افزایش بیش از دو 
برابری قیمت ها اتفاق افتاده است، بیان کرد: تولید قیر و میلگرد و کابل از 
صفر تا 100 در کشور انجام می شود اما شاهدیم قیمت این اقلام بیش از دو 
برابر شده است که امیدواریم به قیمت های اولیه بازگردد.مدیرکل نظارت بر 
پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم با اشاره به تدابیر شهرداری برای 
جلوگیری از ایجاد مشکل در پیمان های شهرداری گفت: با پرداخت های به 
موقع و مشارکت با پیمانکاران، بخشی از این پیمان ها بدون مشکل در حال 
پیگیری است اما بخشی از پروژه هایی که درصد پیشرفت های پایین دارند و 
شاخص های تعدیل پاسخگوی افزایش قیمت ها نیستند ناچار هستیم ختم 
پیمان کنیم.وی اذعان کرد: در پروژه های بزرگ عزم شهرداری بر این است 
که با هر امکانی پیمان راهبری شده و مشکل در تکمیل آنها ایجاد نشود 
و بر همین اساس در ماه های پایانی سال تعداد زیادی از پروژه های بزرگ 

افتتاح می شود.

شهردار منطقه8 قم خبر داد

آغاز عملیات عمرانی 
شهربازی بوستان غدیر

شهردار منطقه هشت قم از آغاز عملیات عمرانی شهربازی بوستان غدیر 
خبر داد.ابوالفضل مستقیمی با اعلام خبر فوق گفت: شهربازی بوستان 
غدیر در فضایی به مساحت 4۶هزار متر مربع با هدف تامین اوقات فراغت 
شهروندان و افزایش شادابی و نشاط و توسعه مراکز رفاهی و تفریحی شهر 
احداث می شود.وی در ادامه ابراز داشت: این شهربازی در کنار مجتمع 
تفریحی آب و تاب واقع در بوستان غدیر و همچنین مجتمع رفاهی در 
حال احداث واقع شده که می تواند مجموعه ای کامل برای اوقات فراغت 

شهروندان و زائران شهر مقدس قم فراهم آورد.
مستقیمی به جزئیات بیشتری از این شهر بازی اشاره کرد و افزود: در 
این مجموعه شهربازی بیش از 21 نوع دستگاه و تجهیزات بازی مجهز و 
پیشرفته پیش بینی شده است که از جمله می توان به کشتی صبا، قطار 

خانواده، تاب ارتفاع دار، موتور برقی و ... اشاره کرد.
شایان ذکر است کاربری های خدمات عمومی دیگری مانند فضای 
سبز، نمازخانه، سرویس بهداشتی، اتاق مادر و کودک و درمانگاه نیز در این 

مجموعه پیش بینی شده است.

اخبــار

مشاور عالی فرمانده کل قوا با اشاره به 
اینکه ایران قطب بزرگ تمدن اسلامی 
است، گفت:فرهنگ اسلام ناب محمدی 
پرچمدار نجات بشریت است و این پرچم 
به دست بقیه الله الاعظم روزی بر جهان 

غلبه می کند.
سرلشکر سید یحیی صفوی در صبح گاه 
مشترک »بیعت با امام« که صبح شنبه 
همزمان با سالروز امامت امام زمان)عج( در 
مسجد مقدس جمکران برگزار شد، با اشاره 
به اینکه حضرت بقیه الله الاعظم صاحب 
غیب و شهود، صاحب انقلاب اسلامی و برپا 
کننده حکومت عدل و قسط و صلح جهانی 
است، اظهار داشت: این مسیری که دولت ها 
و ملت ها طی می کنند سرانجامش چیست 
و روندها، رویدادها و راهبردهای جهانی به 
سمت غلبه ظالمین بر ملت های ضعیف 
خواهد بود و یا مسیر دیگری است؟ چه 
مکتبی الهام بخش و نجات بخش بشریت 
است؟ اینها دو سؤال اساسی است که در 

مقیاس جهانی مطرح می شود. 
وی ادامه داد: امروزه قدرت های زورگو 
آمریکا،  مستکبر  دولت  شرق،  غرب، 
روز  هر  وابستگانشان  و  صهیونیست ها 
هستند؛  مستضعفان  سرکوب  حال  در 
شاهد جنایت های آل سعود در یمن و 
صهیونیست ها را در نوار غزه هستیم و 
داعش را دیدید که بلاد مسلمانان را به 
تلی از خاک تبدیل کردند، این روند به 
کجا خواهد رسید؟ پاسخ به این سوال آن 
است که این ملت های ستم کشیده برای به 
دست گرفتن سرنوشت سیاسی اقتصادی 
فرهنگی و سیاسی شان قیام خواهند کرد. 

* انقلاب ایران سرآغاز تغییر موازنه 
قدرت به نفع ملت های مظلوم است

این فرمانده دوران دفاع مقدس، منشأ 
بیداری بشریت را پیروزی انقلاب اسلامی 
انقلاب  این  کرد:  اضافه  و  دانست  ایران 
اسلامی ایران سرآغاز تغییر موازنه قدرت به 
نفع ملت های مظلوم چه اسلامی و چه غیر 

اسلامی است.
وی گفت: پیروزی انقلاب اسلامی به 
رهبری امام و ادامه 2۸ ساله آن توسط مقام 
معظم رهبری نقطه آغاز شکست آمریکا 
بود، هم چنین در ۸ سال دفاع مقدس 
که جبهه جهانی مقابل ملت ایران اسلامی 
بودند با عنایت خداوند متعال و حضرت ولی 
عصر)عج(  پیروزی محقق شد و ملت ایران 

را یک ملت الهی و شکست ناپذیر کرد.
صفوی با اشاره به اینکه قلب های ملت 
ایران به نور قرآن، اهل بیت)ع( و عشق و 
محبت حضرت ولی عصر)عج( روشن شد و 
توانستند انقلاب و جنگ را با عنایت خدا 
به پیروزی برسانند، عنوان کرد: ارتش سرخ 

شوروی سال 135۸ بر افغانستان مسلط 
شد و 10 سال در آنجا ماند که مجاهدین 
و ملت افغان با کمک گرفتن از رهبری های 
امام راحل و ملت ایران ارتش سرخ را مجبور 

به فرار و شکست از افغانستان کردند.
محمدی  ناب  اسلام  فرهنگ   *

پرچمدار نجات بشریت است
وی ادامه داد: حزب الله مقتدر و رهبر 
شجاعش سید حسن نصرالله در جنگ 
33 روزه، صهیونیست ها را شکست دادند 
از ترس در  و رژیم غاصب صهیونیست 
بتنی 7  دیوار  لبنان  با  مرزهای شمالی 
متری با چند متر عمق در زمین ساخت که 
حزب الله لبنان از جنوب این کشور یا زیر 

زمین به سمت آن ها حمله نکند.
مشاور عالی فرمانده کل قوا بیان کرد: 
ده ها هزار نیروی حشد الشعبی و 70 هزار 
مردم سوریه در کنار ارتش این کشور و 
مقاومت ملت اسلامی ایران بر گروه های 

جیش الاحرار و داعشی ها غلبه کردند.
وی تأکید کرد: این مسیری که طی 

می شود از نظر ما و اسلام غلبه حق بر باطل 
و غلبه ملت های بیدار شده تحت تأثیر 
انقلاب اسلامی بر ملت های مستکبر است 
و این عنایت خداوند است که یمنی های 
مظلوم اینگونه مقاوم باشند و آل سعود با 
شکست مواجه شود، که آل سعود شهامت 
قبول شکست از ملت مظلوم یمن را ندارد 
و این پیروزی ها همگی تحت تأثیر افکار 
امام بزرگوار و رهبری داهیانه مقام معظم 
رهبری است.سرلشکر صفوی با اشاره به 
اینکه ایران قطب بزرگ تمدن اسلامی 
است، اضافه کرد: کاپیتالیسم غرب در بعد 
اقتصادی و فرهنگ اومانیسم و فرهنگ های 
شرق، بودیسم و هندوئیسم و تفکر منحرف 
از تمام فرق اسلامی  وهابیت که خارج 
است، نمی توانند الهام بخش بشریت در دنیا 
آخرت باشند و می توانیم با اطمینان بگوییم 
پرچمدار  محمدی  ناب  اسلام  فرهنگ 
نجات بشریت است و این پرچم به دست 
بقیه الله الاعظم روزی بر جهان غلبه پیدا 

خواهد کرد.
وی ادامه داد: جهان آینده جهانی است 
که غلبه اسلام بر کفر و الحاد و نفاق است 
و پرچمداری این پیروزی با امام عصر)عج( 
است و انقلاب اسلامی ایران و ملت های 
بزرگ اسلامی و مسلمانان زمینه ساز این 

ظهور هستند.
فرمانده سابق سپاه پاسداران خاطرنشان 
کرد: تنها مکتب حیات بخش و نجات 
بخش دنیا و آخرت برای بشریت، مکتب 
اسلام ناب محمدی)ص( و تفکر مهدویت 
است و به همین دلیل باید معرفتمان را 

نسبت به امام عصر)عج( زیاد کنیم.

سردار صفوی در صبح گاه مشترک »بیعت با امام« در مسجد مقدس جمکران:

ایران قطب بزرگ تمدن اسلامی است


